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creat și dezvoltai de animale, a ex- suprafața cultivată

șir, o face a- 
colectivist și 

sfat și îr.dru- 
agronom.
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Prețul 30 de bani

Consiliului Superior al Agriculturii

Din experiența 
gospodăriei colective 
„Alexandru Matrosov" 

Viile-Noi, 
regiunea Dobrogea

în documentele de partid și de stat se subliniază cu tărie rolul deosebit de important pe care îl are dezvoltarea avuției obștești pentru continua întărire economicăgospodăriilor colective, lărgirea producției agricole și ridicarea nivelului de trai al colectiviștilor. „Dezvoltarea continuă a proprietății obștești — spunea tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej în cuvîntarea rostită la încheierea consfătuirii pe țară a țăranilor colectiviști din decembrie 1961 — reprezintă izvorul puterii e- conomice a gospodăriilor colective, ai creșterii veniturilor gospodăriei și ale colectiviștilor". Adevărul acestor spuse este confirmat de experiența a sute și sute de gospodării colective din patria noastră. Printre a- cestea se numără și gospodăria colectivă „Alexandru Matrosov" din Viile Noi — Dobrogea.Situată în imediata apropiere a orașului Constanța, gospodăria colectivă „Alexandru Matrosov” a cunoscut în ultimii ani, îndeosebi după completa colectivizare a regiunii Dobrogea, o puternică dezvoltare. După cum este și firesc, a- propicrea de oraș a gospodăriei i-a determinat pe colectiviști să-și îndrepte atenția către acele ramuri de producție care le dau posibilitatea să contribuie într-o măsură din ce in ce mai mare Ia aprovizionarea a- cestuia cu produse agro-alimentare. Urmind indicațiile date de partid, gospodăria și-a puternice ferme tins permanent cu legume.Bineînțeles cănu au neglijat nici cultura cerealelor care, așa după cum se știe, reprezintă baza întregii producții a- gricole. Lucrînd an de an terenul tot mai bine, cu mijloace mecanizate, folosind semințe din soiuri de mare productivitate, îngrijind cum se cuvine plantele, producțiile culturilor cerealiere au crescut continuu. O simplă comparație este destul de grăitoare. în a- nul acesta, bunăoară, cu toate condițiile nu prea prielnice de climă, gospodăria a obținut în medie cile 2.400 kg de grîu și 2.800 kg de porumb boabe Ia ha, față de 1.113 kg grîu și 1.190 kg de porumb cit a

realizat în medie la ha in 1954, al doilea an de activitate al colectivei.Așa după cum am mai arătat, alături de cultura cerealelor, colectiviștii din Viile Noi au dezvoltat și producție și msi eu animalelor și lețu-

Cu planul anual 
îndeplinit

Ne aflam cu aparatul fotografic la stațiunea experimentală zootehnică din Fopăuți, regiunea Suceava. In laborator, medicii veterinari MiJica Davidoc și Vasile Spulbere făcînd probe de laborator.

alte ramuri de seamă creșterea mieultura. De bună seamă că dezvoltarea acestor ramuri a necesitat un volum destul de mare de investiții. De unde și-au procurat colectiviștii sumele de bani necesare ? In principal din veniturile bănești ale gospodăriei. Reținind an de an — pe măsura sporirii veniturilor — sume tot mai mari de bani pentru fondul indivizibil, gospodăria și-a creat o puternică bază de dezvoltare a averii obștești și ca atare de lărgire a producției.La aceste sume s-au adăugat, desigur, creditele primite de la stat pentru investiții. Ceea ce merită să fie subliniat este faptul că membrii gospodăriei, consiliul de conducere, îndrumați de organizația de partid au folosit ca maximum de eficiență aceste fonduri, indreptindu-le către dezvoltarea acelor ramuri de producție care aduc venituri bănești mari și permanente. Astfel, s-au cumpărat animale de producție, s-au ridicat construcții destinate producției și nevoilor gospodărești. s-a procurat utilaj pentru grădina de legume etc. In prezent, gospodăria are in proprietate obștească un număr de 52. de taurine. din care 16» de vaci cu lapte. 800 Ce os ".ne. peste MW de porcine și 3.000 de păsâri-mateă (rulaj 8-OMț. Pentru animalele proprietate obștească au fost înălțate peste ÎS construcții. De asemenea. gospodăria 
ți-a procurat o moară cu pentru nevoile sectorului zootehnie. 4 tractoare rutiere eu remorci și 2 autocamioane pentru transport, semănători de păioase etc., iar pentru sectorul legumicol, care anul aces-

P. VO1CULESCU

■ Lucrez la S. M. T. Câmpia Turzu de peste 8 am de zile. în tot acest timp m-am străduit să lac lucrări de cea mai bună calitate, să contribui prin mun-

per.e.
producție la toți ca mea la obținerea deainte de data ce reccite bogate in QOS-iL pianul produc- 1 podâna colectivă. de-realizat in pro- ser.-tâ Aceastasută. cel al pro- ales că iucrez in GOS-13.3 la sută. Tot- î pccâna colectivă dinieahei pseseioc de 1 urmi, din caie fac
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de ce’ăferu. aic; vor începe In pri
măvară lucrările pentru construirea 
unui dtspensar fi a unei case de 
naștere.

Realizările mecanizatorilor de Ia

La apropiata sărbătoare gândurile mă poartă cu an: in urmă, .a tracul ce l-am dus Bot. fui de țărani din Luncaiu Vremea bur- ghezc-mosierească și a asupnru regale corespundea in comuna aoastză cu atotstăpini- rea grofului Bâmfi. A- peoape tot satul slugăream pe mcsu’e lui. Din ce câștigam abia că ne ajungea să nu pierim de foame. Avea groful pe moșia lui si citeva tractoare și mașini. De

pe atunci jinduiam să mă urc pe tractor, să-l conduc. Această bucurie insă nu-mi era dată să o trăiesc ; pe tractor lucrau unii din slugoii gromlui — neamuri ale vechililor.Abia in timpurile xoastre, in regimul democrat-popular. mi s-au implinit năzuințele. A- tunej cind S.M.T.-ui din Câmpia Turzii a recrutat colectiviști cu ar- 
rz&ta făcută pentru a-i școlariza ca tractoriști, a fost printre cei dinții care s-eu prezentat la stațiune.După absolvirea cursului eu s-a încredințat un tractor K.D Apoi, după ce am învăța* mai multe din tainele tractorului mi s-a reoarti- zat un Universal. îl îngrijesc ca pe ochii din cap. Aceasta îmi aduce. pe lingă realizarea unui volum mare de lucrări, și câștiguri însemnate. Astfel, salariul meu mediu lunar este de 1.500—1 760 lei. La aceasta se mai adaugă și premiile încasate la

sfîrșitul campaniilor pentru depășirea planului. pentru buna întreținere a tractorului și mașinilor agricole respective. De altfel, cu tractorul ce-1 conduc am realizat 2.500 de hantri fără nici o reparație (și trebuia să-i fac nu mai puțin de 3 reparații generale). Am e- conomisît astfel peste 25.000 lei. Pentru aceasta am primit un premiu J- """ •-* ’ plus nală sutăloare de 750 lei.Cu banii cîștigați am făcut in ultima vreme casă nouă pe care am mobilat-o, mi-am îmbrăcat familia. Cei doi copii ai mei au astfel prilejul să ducă un trai fericit în scumpa noastră Republică.C. BVCXARU tractorist la S.M.T. Cimpia Turzn, regiunea Cluj

S.M.T. Țăndărei
Crește bunăstarea 

colectiviștilor
Gospodăria colectivă ,8 Mai" din 

Neudorf, raionul Lipova, a obținut 
și anul acesta rezultate frumoase. 
Bunăoară, recolta medie pe gospo
dărie la grîu a fost de 2.700 kg, la 
floarea-soarelui de 3.011 kg, iar la 
porumb de 5.580 kg boabe la hectar.

Datorită obținerii unor producții 
sporite gospodăria a avut posibilita
tea să suplimenteze contractul de livrări către stat cu 60 tone grîu, 200 
tone de porumb boabe și 45 tone 
floarea-soarelui. Din valorificarea 
produselor pe bază de contract cu 
statul, gospodăria a realizat un venit 
bănesc de 1.700.000 lei din care 

^1.096.394 lei din sectorul vegetal iar 
restul din sectorul zootehnic.

Pînă la sfîrșitul anului gospodăria 
va livra statului încă 70 de porci și 
unele produse animaliere, astfel că 
veniturile bănești din sectorul zoo
tehnic vor crește simțitor.

In aceste zile gospodăria a distri
buit al treilea avans bănesc din acest 
an (20 de lei la ziua-muncă). Colec
tivistul Moise Lepa a primit pentru 
zilele-muncă efectuate suma de 

^.700 lei, Iosif Lannert 8.596 lei, iar 
^loan Stertz a primit 5.896 de lei.

Din banii primiți pentru munca 
depusă în gospodărie, mulți colecti
viști și-au cumpărat zilele acestea 
mobilă modernă, aparate de radio, 
aragaze, acordeoane, iar alții au fă
cut depuneri frumoase la CEC.W. FRANCISC corespondent

Conducerea stațiuru: (director Maria Nicolaei a luat din t-mp mă
suri menite să ducă la executarea unor reparații de bună calitate S- la un preț de cost scăzut. In pcur.-l rînd s-a avut in grijă asigurarea condițiilor optime ce lucru. S-a făcut curățenia atelierul— s-au reparat ’ușile și ferestrele. Totodată s-a verificat instalația electr.:ă șt aeroterma care asigură încălzirea atelierului De asemenea, utilajele, sculele și dispozitivele necesare au fost controlate și reparate Pentru mersul normal al procesului de producție planul de aprovunonare cu piese de schimb și materiale a fost întocmit din ump.în ceea ce privește nsocul de organizare a munch, mecamzaiorti de aici aplică metoda reparaților pe posturi specializate ș: pe echipe cu participarea directă a tra-r.unstuluL Printre posturile specializate se numără linia de arbore, pompe de injecție, motorașe, pompe hidraulice.O altă măsură o constituie afișarea la posturile de lucru a documentației tehnice necesare privitoare la modul cum trebuie efectuate operațiile la posturile respective șt condițiile tehnice pe care să le îndeplinească lucrarea executată. De asemenea, la fiecare poet de lucru este afișat planul de lucru pe echipe. Planul cuprinde denunurea lucrării, manopera exprimată in ore. cine execută operațiunea.

I=X A. CVMP VXASU

Brigada artistică de agitație din țultri roșu de pe lingă gospodăria lectivă raionul Alexandria, regiunea cinstea aniversării Republicii, și-a îmbogățit repertoriul cu un nou spectacol intitulat „15 ani de viață nouă !“, spectacol dedicat acestui măreț eveniment.Spectacolul este alcătuit din scenete, cuplete și cintece care oglindesc realizările din sat și gospodărie in cei 15 ani de la proclamarea Republicii.Numeroase cintece din folclorul local cintă viața nouă a colectiviștilor din acest sat, ca : Numai cint și veselie se află in gospodărie. Dragă-mi ești comună și altele.Spectacolul a fost prezentat in premieră. la 9 decembrie 1962. in comuna Storobăneasa. in fața a peste 50» de colectiviști, bucurindu-se de un deosebit succes.Spectacolul este interpretat de tineri și tinere colectiviste din sat artiști amatori talentați. ca : Ion ■liga. Marin Șehiopu, Tudor Peleanu Și alțitZilele acestea, spectacolul va fi prezentat și la stația de radiofîeare di» renani Smirdioasa.Tinerii din comuna Storobăneasa întâmpină eu entuziasm cea de a XV-a aniversare a proclamării Re- paMieii Populare Romine.IONEL TRIFU corespondent
r-
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Totdeauna seceta a fost un 
dușman aprig al plugarului. 
Cimpul pirjolit de arșiță, roșu de 
uscăciune, a fost una dintre cele 
mai dezolante priveliști. Decenii 
de-a rindul țăranul nostru, rob 
al peticului de pămînt, a fost și 
rob al secetei. Cine să-l fi ajutat? 
Moșierul, stăpin a sute sau mii 
de hectare, scotea, oricum, sufici
entă recoltă. Munca nu-l costa 
mai nimic.

Dar in anii noștri, foștii robi ai 
secetei au învățat să lupte și îm
potriva acestei calamități. Si s-o 
infrîngă. Ceea ce țăranul munci
tor n-a putut face singur, neaju
tat. zeci de ani în 
cum, de cînd este 
are alături, pentru 
mare, pe inginerul

„In 1962, in regiunea Dobrogea, 
condițiile climatice au fost cele 
mai vitrege din ultimii 40 de ani". 
Sînt cuvintele președintelui Con
siliului agricol regional Dobrogea 
rostite la 
perior al 
tovarășul 
pentru a 
ginea unui cimp uscat, cu plante 
pipernicite în arșiță. Nicidecum Și aceasta, pentru bunul motiv că 
acum, in anii noștri, o asemenea 
priveliște nu mai există in rea
litățile Dobrogei. Prima regiune 
cu agricultura în întregime co
lectivizată, încă din 1957, a în- 
frînt seceta și a strîns în acest 
an 1 960 kg de grîu și 2 080 kg de 
porumb in medie la hectar. Ar
mele folosite ? Arătura adîncă a 
tractorului făcută de cu toamnă, 
sămînța de soi, prașilele... Intr-un 
cuvint: agrotehnica.

astă-vară în presă va găsi acolo, 
consemnată aproape zilnic, ca lo
calitate unde s-a înregistrat tem
peratura maximă, Băilești. 36 de 
grade, 34, 38... Au fost zile, la 
Băilești, cu peste 40 de grade, la 
umbră.

Și cu toate acestea, gospodăria 
colectivă din Băilești a cules de 
pe 400 de hectare cultivate cu 
porumb, cite 4 600 kg boabe la 
hectar. Așadar, nici gind de ima
gine dezolantă a cîmpului : „ma
xima la umbră" n-a fost o pie
dică de netrecut pentru colecti
viștii de aici. Ei n-au încrucișat 
brațele ș:. n-au privit neputincioși 
cerul sticlos. Au mai prășit o dată 
și încă o dată, așa cum i-a învă
țat agrotehnica.

„Am făcut chiar tot ce tre
buia?" Colectiviștii și-au pus și a- 
ceasta întrebare. întrebare înte
meiată, fiindcă nu pe toată supra
fața cultivată cu porumb produc
ția a fost la fel de mare.. Unele 
parcele au dat numai 2 200-2 300 
kg la hectar. Discuții, căutări. 
Explicația nu putea rămîne ne- 
descoperită. Pe parcelele cu pri
cina, terenul nu fusese arat adine 
din toamnă. Cauză pentru care, 
apa ploilor și zăpezilor n-a fost 
reținută de pămîntul tare, și deci, 
rezerva a lipsit astă-vară. Mai 
trebuie spus că toate terenurile 
ce vor fi însămînțate în primă
vara viitoare la colectiva din Băi
lești sînt de acum arate adînc ?

Încheiem aceste scurte însem
nări fără pretenția de a fi spus 
vreo noutate. Intr-un efort spre 
cunoaștere, a cărui profunzime și 
amploare nu poate fi subliniat 
îndeajuns, țăranii colectiviști în
vață să sporească belșugul lor și 
al țării, așa cum îi îndeamnă ne
contenit partidul nostru.

Spor de producție
478 tone de porumb boabeDin prima jumătate a lunij aprilie și pînă pe la sfîrșitul lui august, pe pămîntul gospodăriei noastre, ca și în împrejurimi de altfel, n-a mai căzut strop de ploaie. Aplicarea a- grotehnicii înaintate și munca bine organizată au asigurat totuși recolte bune.în cele ce urmează mă voi referi la producția de porumb care ne o- feră. pentru activitatea vă ță minte deosebit deNoi am cultivat cu 1962, 870 de hectare, de planificat să scoatem î hectar, 3.650 kg. boabe, însă în medie, cite 4.200 kg. boabe, adică cu 550 kg. boabe la hectar mai mult decît planificasem.

Cum au muncit colectiviștii noștri pentru obținerea acestei producții ?, Pregătirea condițiilor pentru o producție cit mai bună a început chiar din toamna precedentă. întreaga suprafață destinată porumbului a fost arată adînc la 28-32 cm. de brigada

însemnări

Eresr

viitoare, în- folositoare. i porumb în ■ pe care am în medie, la Am cules

PE SCENĂ, OASPEȚI
DIN SATELE ȚÂRII

suit aș- 
tepect. ce?*: de-a!
in-'.K. Ferried bienal 
J. LI Cx-c~^.'.e‘ se des- 
'tsoe-i z» ie zi pe scena 
Teazrtlm C.CS. intr-o 
ctrnarferi de țUctsti și 
r-.J>-CT.:ă e-r.<-~e artis
tici. perotițxndx-ne să 
r.’-occc”. dixeivitut 
«rmnoc-e pe cxre ie-a» 
reahror c-nrru noștri <- 
nMTori.

Vtrrt«ici și tineri, «r- 
txștn asnetori care urcă 
pe scenă ca interpreți 
sas recitatori. shu cei 
“*x: trxm dintre cei mai 
tnrsi. re-uri iza toate re- 
gtxnUe țării, nsancitori, 
eoiecriz-isti. iateiectvali, 
fnsafleșiti de aceeași a- 
finca chemare către fru
musețile artei. lată-i, de 
ezentpis. pe membrii 
echipe-, de teatru a că- 
mânlan enteral din Dol- 
hasea. raional Fălticeni, 
loureeti a eeiai de-al 
H-lea FestiraL Unii sînt 
cofeeririști — Gh. Cos
tau. Gh. Agapie. Mihai 
Dohocaru etc.- alții în- 
vdfdtott, fapineri și teh- 
nicieni steîei. munci
tori. fncționart. Z-a a- 
propiat aceeași pasiune: 
teatral, o adîncd și ne
potolită sete de cultură. 
Acum doi ani, cam pe 
aceeași vreme, în co
mună era numai o în-

drumul 
fost și 
de tea- iscusiți,

sce-ani, Dol-doi din din nou

toverâșire agricolă, dar 
ie pe atunci se plămă
dea înființarea gospo
dinei agricole colecti
ve. Printre cei cere au 
contribuit la convingerea sătenilor să aleagă cu încredere belșugului au 
membrii echipei tr», agitatoritalentați, care au dat un bun exemplu și pe nă și in viață.

Acum, după artiștii amatori hasca au ajunsîn „finală* și, cum este și firesc, cu o piesă inspirată din viața unei 
gospodării agricole co
lective, Spectacolul cu 
piesa .Îndrăzneala" de 
Gh. Vlad, l-au prezen
tat nu numai occrional, ci în numeroase depla
sări făcute prin comunele din raion. Dintr-un ase
menea .rodaj-, artiștii 
amatori din Dolhasca 
n-au avut decît de cîș- 
tigat. în spectacolul 
prezentat tn fața juriu
lui ei au 
vioiciune 
dovedind 
o echipă

jucat cu multă și naturalețe, 
că alcătuiesc 

valoroasă, ex
perimentată.

De la un concurs la altul, talentații artiști amatori din Dolhasca au 
făcut un serios pas ina-

inte, concludent pen
tru urcușul continuu al artiștilor noștri amatori.

•ir
N-a fost așa de cînd 

ne știm pe-vici— 
Era un sat pierdut 

prin văi de munte Și rupți de trudă, ne-nscriam de mici, Ca pe-un răboj, durerile pe frunte.
Dar a țîșnit o forță 

către soare 
Măreață, nouă, tare ca un zid, 
Chemînd la luptă lumea muncitoare,Și forța-aceea 

s-a numit Partid !

Sînt 37 de flăcăi și 
fete pe scenă. Au venit tocmai din părțile Lă- 
pușului. Băieții poartă 
pieptare, cămăși lungi, 
pălării cu mindre pene 
de păun; fetele ii, pieptare și foi viu colorate. 
Montajul literar-muzi- 
cal pe care îl prezintă vorbește despre viața nouă a satului lor de pe 
apa Țibleșului, Groșii 
de sub Munte. Dacă îna
inte vreme în Groși 
erau doar două case din 
zid, astăzi mai mult 
de jumătate din săteni și-au construit aseme-

nea case, căci tn anii luminoși ai Republicii colectiviștii și-au îmbelșugat mult traiul. Căminul cultural cu a- 
proape 600 de locuri a 
fost construit prin con
tribuție voluntară în
tr-o sigură vară. Dumi
nică de duminică echi
pa de dansuri, de tea
tru, brigada artistică de 
agitație care cuprind a- proape 100 de tineri și 
tir.ere, prezintă progra
me interesante, viu a- 
plaudate.

Șt aici, pe scena fina
lei, au fost aplaudați 
călduros acești soli ta
lentați ai artei 
amatoare.

★„Un iaz... și o 
cu haz", acestacomediei prezentate de 
echipa de teatru a co
lectiviștilor din Sîntana.

Pe scenă colectivista 
Ana Goina, educatoarea 
Elena Petrișor, învăță
toarea Hortensia Dalea, 
colectiviștii Ion Budiu, 
Frantz Weissenbiirger și 
ceilalți au jucat cu au
tenticitate, dovedind ta
lent. De fapt colectiviștii 
multimilionari din Sînt-LUCIAN CURSARU

noastre

poveste 
e titlul

(Continuare în pag. a 6-a)

de tractoriști S. M. T.Sîntana, brigadă care ne deservește neîntrerupt de cîțiva ani. O parte din teren, circa o treime, a fost, tot atunci, fertilizată cu îngrășăminte naturale, aproape 20 de tone la hectar. Fertilizarea solului o facem prin rotație, după posibilități, în așa fel
ION CORBACI președintele gospodăriei colective, comuna Șimand, regiunea Crișana

(Continuare în pag. a 6-a)

900.000 de lei venituri 
din legumiculturaGrădina de legume și zarzavaturi a gospodăriei colective „Răscoala din 1907” comuna Obedeni, raionul Oltenița, cuprinde o suprafață de 62 hectare.Respectând cu strictețe regulile agrotehnice, colectiviștii au obținut recolte frumoase. Bunăoară, pe o suprafață de 5 hectare cultivată cu roșii timpurii recolta a fost de 30.000 kg la hectar. De pe 7 hectare cultivate cu ardei gras s-a realizat o producție de 20.000 kg la hectar, iar la vinete — pe o suprafață de 6 hectare — s-au obținut 15.000 kg la hectar.Valorificarea produselor din grădina de legume și zarzavaturi a a- dus gospodăriei venituri bănești de peste 900.000 de lei. Printre legumicultorii fruntași se numără colectiviștii Dumitru Nicolae, Nicolae P, Nicolae și Năstase N. Constantin.

ȘERBAN ILIE
colectivist



LUCRĂRILE ȘEDINȚEI CONSILIULUI SUPERIOR AL AGRICULTURII
Secția de creștere a animalelorUna din cele mai importante probleme, dezbătută pe larg în lucrările ședinței Consiliului Superior al Agriculturii, a fost creșterea numărului de animale și sporirea producției acestora. Numeroși participant! la discuții au subliniat că, datorită măsurilor luate de partid și guvern, în ultimul timp s-au obținut în acest sector o seamă de rezultate bune. Sub îndrumarea permanentă a organelor de partid, consiliile agricole, specialiștii care lucrează nemijlocit în producție au în. drumat și ajutat gospodăriile colective să dezvolte fermele zootehnice și să aplice metode înaintate pentru sporirea producției de lapte, carne, lină și alte produse animale. Vorbitorii au împărtășit experiența bună ciștigată în dezvoltarea creșterii animalelor, au făcut propuneri valoroase pentru folosirea tuturor posibilităților existente în vederea realizării sarcinilor de plan pe 1963.Succese însemnate în creșterea a- nlmalelor a obținut G.A.C. din Hăr- man — regiunea Brașov. în prezent — a spus tov. Ion Gîrceag. președintele gospodăriei — avem 1.200 de taurine, din care 562 de vaci și juninci gestante. 1.460 de ovine, 908 de porcine, din care 118 scroafe, precum Și 2.000 de păsări matcă. Socotind la suta de hectare, reiese că avem o încărcătură de 62 taurine, din care 27 vaci, 74 de ovine, 50 de porcine și 380 de păsări. Rezultate bune am obținut și în ceea ce privește creșterea producției pe cap de animal. Toate acestea au făcut ca în 1962 sectorul zootehnic să ne aducă mari venituri bănești.Gospodăria noastră colectivă se află în apropierea orașului Brașov, mare centru industrial. Pentru a- ceasta ne-am gîndit că este bine să dezvoltăm în special ferma de vaci și crescătoria de păsări. De aceea ne-am propus ca pînă la sfîrșitul anului viitor să avem 800 de vaci care să producă în medie 3.500 litri de lapte și 15.000 de păsări din care 5 000 de păsări matcă.

Îmbunătățirea continuă a efectivelorMulți vorbitori au subliniat importanța îmbunătățirii calitative a efectivelor de animale. S-a demonstrat cu acest prilej că animalele cu productivitate ridicată sint deosebit de rentabile. Iată un calcul convingător ; O vacă de la care se obțin zilnic doar 5 litri de lapte consumă 1,4 unități nutritive pentru fiecare litru de lapte produs ; în schimb, o vacă care dă zilnic 10 litri de lapte are nevoie numa> de o unitate nutritivă pentru a produce un litru de lapte.Datorită îmbunătățirii an de an a efectivelor de animale — a spus între altele tov. dr. Emilian Bre- tean, vicepreședinte al Consiliului agricol regional Maramureș — în multe gospodării colective din regiunea noastră se obțin producții sporite. Colectiviștii din Iza-Sighet au realizat de la începutul anului și pînă acum aproape 3.000 litri de lapte pe cap de vacă furajată. La gospodăria colectivă „Viață liberă" din Sighet s-au obținut, în aceeași perioadă, 2.500 litri de lapte de fiecare vacă. Rezultate bune în a- ceastă direcție s-au înregistrat și la G.A.C. Foieni, Beltiug etc.Și în ceea ce privește creșterea oilor cu lînă fină și semifină s-au obținut o seamă de Realizări. Colectiviștii din Tășnad au realizat în medie 5,3 kg. de lină pe cap de oaie de la un efectiv de 1.300 oi. De a- semenea, producții medii de circa 5 kg. de lînă pe cap de oaie au obținut gospodăriile colective din A- griș, Potău și altele. Aceste rezultate se datoresc în mare măsură faptului că gospodăriile cresc animale din rase valoroase. In regiune se desfășoară acțiuni de îmbunătățire a efectivelor de animale pe baza selecției și însămînțărilor artificiale.O mare atenție s-a dat în cursul dezbaterilor măsurilor ce trebuie luate pentru îmbunătățirea raselor. Despre posibilitățile ce există pentru extinderea acțiunii de însămîn- țări artificiale a vorbit pe larg tov. ing. zootehnic Ion Comșa, din secția de creștere a animalelor din cadrul Consiliului Superior al A- griculturii. El a subliniat că extinderea însămînțărilor artificiale constituie unul din mijloacele cele mai eficiente și mai rapide de îmbunătățire calitativă a efectivelor. In ultimii cinci ani, numărul animalelor însămințate artificial a sporit rapid astfel că în acest an s-a a- juns să se însămîpțeze 650.000 de vaci și 3,715.000 de oi. în multe unități agricole socialiste, acolo unde a existat o preocupare temeinică pentru organizarea acțiunii de în- sămînțări artificiale la animale, rezultatele sint din cele mai bune.O sarcină de mare Importanță o constituie realizarea în timpul cel mai scurt a unui procent de fecunditate cît mai ridicat — de cel puțin 85 la sută la vaci și de peste 95 la sută la oi — obiectiv care
Metode eficace de sporire 

a producției de furajeNumeroși participant! la discuții au subliniat însemnătatea deosebită pe care o are asigurarea bazei furajere și au insistat asupra multiplelor posibilități existente pentru sporirea producției la hectar a plantelor de nutreț. Astfel s-a arătat că sporirea producției de porumb siloz are un rol hotărîtor în întărirea bazei furajere.In planul de măsuri al secției de creștere a a^Melor se prevede ca în anul viitor gospodăriile colective să insilozeze 10.000.000 tone de nutrețuri, punînd accent pe porumbul siloz cultivat în amestec cu soia, mazăre, fasole urcătoare, bob, §tc., pe însilozarea lucernei, trifoiu

In regiunea Suceava — a arătat în cuvîntul său tov. ing. Constantin Iftode, președintele consiliului agricol regional — s-au obținut o serie de succese în creșterea animalelor. Prin folosirea creditelor acordate de stat și a fondurilor proprii, gospodăriile colective din regiune și-au sporit efectivele de animale, reali- zînd pînă la sfîrșitul trimestrului III planul anual de efective Ia taurine în proporție de 105 la sută, din care 109 la sută la vaci, iar la porcine in proporție de 114 la sută.Sub îndrumarea permanentă a comitetului regional de partid, paralel cu creșterea efectivelor, ne-am ocupat de sporirea producției animalelor, desfășurînd o muncă susținută de îndrumare a unităților a- gricole socialiste, de răspîndire a experienței înaintate. Pină la 30 octom. brie a.c. s-a realizat o producție medie pe regiune de 2.025 litri de lapte pe cap de vacă furajată Gospodăria colectivă din Roma a obținut o producție medie de 2 850 litri de lapte, de la un efectiv de 160 vaci, iar gospodăria colectivă din Bucecea — 2.688 litri. Se pot cita încă multe asemenea exemple. Aceasta ne dă siguranța că pînă la sfîrșitul anului gospodăriile colective vor realiza 2.500 litri de lapte de la fiecare vacă furajată.Despre rezultatele obținute in a- cest sector important al producției agricole au mai vorbit tov Ion Stanciu, Erou al Muncii Socialiste, președintele G.A.C. din comuna Baba Ana. regiunea Ploiești, ing. Gheorghe Ibănescu, președintele Consiliului agricol regional Bacău și alții. In regiunea Bacău efectivele de animale, proprietate obștească, au crescut. în acest an. cu peste 38.000 de taurine (din care 14.500 de vaci și juninci), cu 24.600 de porcine, cu 61.000 de ovine. Multe unități, printre care se numără gospodăriile colective din Homocea. Sâu- cești, Goșmani. Zănești, Dochia. Păstră veni au o încărcătură de peste 25 de taurine (din care 14—15 vaci) la 100 hectare de teren agricol.
socotesc că trebuie înscris In planul de măsuri al secției de creștere a animalelor din cadril CotuPiului Superior al AgriculturiiIn continuare, vorbitorul a subliniat că este foarte important și necesar să se desemneze in fie.- = re regiune un centru de tasSmtat&ri care să coordoneze toate acțiunile privind organizarea reproducție; in așa fel incit treptat monta naturală să poată fi înlocuită cu Insăm’n- țările artificiale.în vederea aplicării in practică a metodelor celor mai eficiente, vorbitorul a propus ca Stațiunea centrală de însămînțări artificiale să asigure îndrumarea tehnică a tuturor centrelor regionale de irusi.n.n- țări artificiale, să efectueze controlul asupra aplicării în condiții ireproșabile a tehnicii de Insămințân și in același timp să se preocupe de ridicarea calificării tuturor celor ce lucrează în acest domeniu.Centrele de selecție — a spus tov. dr. Mircea Dobroviei, din secția de creștere a animalelor din cadrul Consiliului Superior al Agriculturii — prin organele tehnice din subordine stabilesc în mod obiectiv productivitatea și originea animalelor, atestă calitatea lor, urmăresc pro- dușii rezultați din animalele înscrise în registrul genealogic de stat Pînă acum, în unitățile supuse controlului producției, centrele de selecție au introdus — în colaborare cu specialiștii din unități — evidențele zootehnice și registrele genealogice de crescătorie la taurine. Trebuie să recunoaștem că înscrierea animalelor de valoare în registrul genealogic de stat este încă redusă, că n-au intrat în raza de activitate a centrelor de selecție toate unitățile cu efective de animale de valoare.Tov inginer zootehnic Virgîl Podani, președintele Consiliului agricol raional Vatra Dornei, regiunea Suceava, a apreciat pe baza rezultatelor obținute în a- ceastă parte a țării, că este necesar ca acțiunea de selecție să fie extinsă. Acest lucru este cu atît mal necesar cu cît în raion există un mare număr de animale de mare valoare zootehnică din care o parte se livrează și altor raioane și regiuni. Numai în a- nul acesta au fost livrate 6.000 de bovine. Vorbitorul a subliniat că pentru realizarea sarcinilor privind îmbunătățirea efectivelor este necesar să se acorde o atenție deosebită nucleelor de animale din rasele perfecționate, existente în numeroase gospodării de stat și gospodării colective. Dacă se vor lua măsurile cuvenite — a spus el. se vor putea verifica însușirile productive ale unui mare număr de animale, proprietate obștească, ceea ce va duce la o îmbunătățire calitativă mai rapidă a efectivelor de animale.

lui și a cocenilor de porumb cu diferite adaosuri. Realizarea acestei sarcini are o deosebită însemnătate pentru sporirea producției de carne, lapte, lînă. De asemenea, se prevede extinderea unor culturi valoroase cun. sint sorgul hibrid și iarba grasă, precum și o serie de leguminoase cum sînt trifolienele, sparceta etc. Totodată, vor fi; extinse culturile în miriște și dovlecii cultivați intercalat prin porumb.Marea majoritate a vorbitorilor s-au referit la măsurile care trebuie luate pentru îmbunătățirea pășunilor și fînețelor naturale.O serie de propuneri prețioase a făcut ?i tov. inginer zootehnic To- 

muți Dumitru, de la G.A.C. Minău, regiunea Maramureș, cu privire la aplicarea lucrărilor de îmbunătățire și folosirea rațională a pășunilor. El a arătat că la G.A.C. Minău toți colectiviștii au participat la lucrările de curățire și fertilizare a pășunilor și fînețelor naturale.In acest fel s-au putut defrișa tufișurile și spinii de pe 280 ha. pășune. Pe o parte din pășune s-au aplicat amendamente calcaroase. La începutul primăveri! acestui an, colectiviștii gu grăpat 280 ha pășune și 106 ha finețe naturale. Astfel de lucrări au dus la obținerea unei producții de peste 9.000 kg. de Iarbă la ha. — cu circa 4.000 kg. mai mult decît se obținea înainte. Merită atenție rezultatele obținute in ce privește cultura trifoiului încarnat, care constituie un nutreț excelent pentru hrana animalelorîn încheiere, ing. Tomuță a recomandat cu căldură gospodăriilor colective să extindă trifoiul incarnat în toate regiunile mai umede unde poate da ușor 20.000—25.000 kg. de masă verde la ha.Valoroasă este și propunerea făcută de tov. ing. zootehnic Petru Buruiană, președintele consiliului agricol raional Făget, regiunea Banat. ca fiecare gospodărie colectivă să-și creeze un lot semincer care sâ-i asigure semințele necesare îmbunătățirii bazei furajere. De asemenea. pentru cointeresarea colectiviștilor 'a aplicarea lucrărilor de îmbunătățire, el a propus ca la contractarea pășunilor comunale date în folosința gospodăriilor colective să se precizeze, cu termene, lucrării? de îmbunătățire pe care gospodăria este obligată să le efectueze pe pășuni.El a arătat că pe măsura sporirii efectivelor de animale în unitățile agricole socialiste, consiliul agricol raional Făget a luat o serie de măsuri menite să ducă la îmbunătățirea pășunilor și fînețelor.Producția redusă de masă verde pe unele suprafețe de pășune și finețe — a spus vorbitorul in continuare — se datorește și gradului ridicat de aciditate care face să dispară din pajiști ierburile valoroase. Pentru corectarea acidității, mai mult experimental, am aplicat spumă de var pe o suprafață de 3-9 ha. în urma căreia a crescut procentul ierburilor valoroase.Această acțiune s-ar putea extinde pe suprafețe mari în cadrul raionului nostru si chiar în alte raioane deoarece materia primă (piatra de var) se găsește în cantități foarte mari în localitățile Ret roasa. Fomînești. Tomesti situate :n a- prnoierr de cale» feratăSolicităm Consiliul Superior «1 Agriculturii să ne repartizeze o instalație mecanică pentru măcinarea pietrei de var.Pentru ușurare» tacrărilor 4e t» griiire a oăsunîlor și firete’*- e*te necesar să ie studies» oo»;b:îriți'.e de construire sau adaptare a -jr. t
Construcții bune și ieftineUna din condițiile principale pentru dezvoltarea șeptelului. proprietate obștească, este asigurarea unor adăposturi trainice ți ieftine- în rezolvarea acestei problem? s-a etștlgat o experiență bună in multe raioane.Astfel, arătînd că în cadrul raionului Huedin efectivele de animale au crescut mult. tov. inginer Carol Ferenez, președintele Consiliului a- gricol raional, a vorbit despre experiența colectiviștilor din Gilău, Mesteacăn. Dragu. Sinpetru A’.ma- șului și altele, care au ridicat in scurt limo un mare număr de adăposturi. Folosirea unui volum mare de materiale de construcție din resurse locale gospodărirea judicioasă a acestora, calificarea meseriașilor din rindul colectiviștilor pentru a reduce cheltuielile cu meșteri aduși din alte părți — iată numai eîteva din căile folosite de ei pentru a asigura construcții bune și la timp. S-a ținut seama ca aceste construcții să îndeplinească toate condițiile cerute: să fie călduroase, luminoase și să aibă sistem de ventilație corespunzător. La fermele din 14 gospodării colective s-a introdus curentul electric. S-au luat măsuri pentru introducerea curentului electric și la fermele altor gospodării colective.Referindu-se la experiența regiunii Bacău, tov. dr. O. Flaman, vicepreședintele consiliului agricol regional, a arătat că în executarea construcțiilor au fost adoptate o serie de proiecte și soluții tehnice care au permis înlocuirea unor 

In timpul ședinței secției de creștere a animalelor

mașini cu care să se facă aerisirea terenului înierbat, împrăștierea a- mendamentelor etc.Deoarece modul de folosire a pășunilor influiențează foarte mult a- supra producției acestora, trebuie să fie organizat în toate unitățile agricole socialiste pășunatul rațional, în care să se țină cont de capacitatea de producție în vederea stabilirii unei încărcături cît mai normale la hectarul de pășune.Numeroși alți vorbitori între care ing. Gheorghe Calapod, președintele Consiliului agricol raional Zimni- cea. regiunea București, Ion Măie- reanu, medic veterinar Ia circumscripția Nimigea, raionul Năsăud, regiunea Cluj și alții au vorbit >e larg în intervențiile lor din ședința secției de creștere a animalelor despre problemele asigurării bazei furajere subliniind necesitatea ca în cadrul fiecărei gospodării să fie puse în valoare toate resursele de nutrețuri.în cuvîntul său tov. ing. Cristian Bistriceanu. din cadru! secției de creștere a animalelor din Consiliul Superior al Agriculturii, a arătat că in afară de lucrările de întreținere a pășunilor cum ar fi curățirea buruienilor și lăstărișurilor, imprăș- tierea mușuroaielor și pășunatul rațional, care duc la dublarea producției. est necesar să se aplice șl alte măsuri care asigură sporuri de iarbă cu mult mai mari. De pildă, îngrășarea prin tîrlire. care sporește producția de 3—4 ori. este o metodă care poate fi ușor aplicată în orice gosDOdărie Cu numaj 150 de oi se poate înarășa pe o vară o suprafață de 1 ha., iar efectul îngră- șării ?e reimte 2—3 ani. O altă sursă importantă de ingrășămînt. care poate fi Moșită cu succes oentru lucerniere si finețe naturale, o constituie mustul de grajd.Rezultate bune se obțin prin cultivarea plante’or de nutret anuale și perene, după sistemul conveieru- lui verde. în acest fel se pot asigura nutrețuri verzi oentru o perioadă de cel puțin !8O de zi'e pe an. Această metodă se aplică eu succes pe suprafețe întinse în regiunile Argeș. Dobrogea și altele. Spre a o putea extinde, trebuie să producem mai multe semințe din olan- tele care dau cele mai bune rezultateUn alt mijloc rirea oroduetiei îl constituie irigarientei colectiviștilor din raionul Făgăraș. în zona de dea! si mante se not aplîea irigații nrin resrirsare. atît pe te-"- .'ri n'ane cit si pe cele ondulate. fS-i să fie nevoie de in- ves’;*’- F3©r - e ci r *ie c’eva ri!» d? munci, necesare săpării ca- na’etor pe r*re se va »dnee ana fin p’rrie Inumda-ia se poate arlica de cel sutis J ori • tnamna nrimăvet* tț>8« mhîf— PrH »ee5*.e: n**<-000 8.000 kș fin la ha.
sr-umoe. fotastado-M atră de carieră pen* ehirpea. '•jcrări de acoperiș ș: altele Astfel gospodăriile colective din Gîrieni. Ptio- leni. G;rov Bâltătasti. Si r-ești r- altele au rea'izat cnc-Strucțfi trainice. ieftine r. corespunzătoare da punct de vedere zootehnic în schimb, la gespodirifie colective din Lelea Veche. Onești F Tg. Ocna, datorită unei slabe preocupări pentru folosirea materialelor de construcție din resurse locale, adăposturile de animale au cos*at scump. Consiliile agricole (fin regiunea Bacău și-au propus să generalizeze experiența unităților care au realizat construcții bune F ieftine.Tovarășul dr. Emil Pasat vicepreședinte al Consiliului agricol al regiunii Mureș-Autonomă Maghiară, a arătat că în gospodăriile colective din regiune s-a dat o atenție deosebită asigurării unor adăposturi corespunzătoare și ieftine.Trebuie să spunem însă că ta unele raioane, cum sînt Odorhei și Tg. Mureș, lucrările la construcțiile zootehnice s-au desfășurat to- tr-un ritm nesatisfăcător. în a- eeste raioane și în altele trebuie Să dăm o mai mare atenție 'folosirii materialelor din resurse locale, pentru a se asigura adăposturi cît mai ieftine.în planul de măsuri adoptat în urma discuțiilor purtate s-au prevăzut măsuri pentru generalizarea metodelor înaintate în ce privește 

executarea construcțiilor zootehnice, precum și urgentarea lucrărilor acolo unde sînt rămase in
Grijă deosebită pentru pregătirea 

și folosirea cadrelorLuînd cuvîntul în cadrul secției de creștere a animalelor, tov. inginer zootehnic Mihai Caragea, vicepreședinte al Consiliului agricol regional Banat, s-a referit la însemnătatea ne care o are antrenarea tuturor inginerilor zootehnici și a medicilor veterinari în rezolvarea problemelor creșterii animalelor. El a arătat că pe această bază consiliile agricole au putut să acorde un puternic sprijin gospodăriilor colective din regiune în creșterea numărului de animale și în sporirea producției de carne, lapte, lînă.In regiunea noastră am căutat să coordonăm activitatea specialiștilor din rețeaua zooveterinară, a spus vorbitorul. încă de la înființarea consiliului agricol regional s-a tinut o ședință a secției de creștere a a- nimalelor în care au fost analizate două probleme: crearea din vreme a condițiilor pentru iernarea animalelor și măsurile c® trebuie luate pentru creșterea producției a- cestora. La alcătuirea planurilor de muncă a participat un colectiv format din cei mai buni specialiști. De asemenea, pentru asigurarea unor condiții cît mai bune de iernare a animalelor consiliul agricol regional a inițiat o amplă analiză a situației în 6C de gospodării colective din 6 raioane. Up număr de 36 de ingineri zootehnici și medici veterinari din activul secției de creștere a animalelor. împreună cu consiliile agricole raionale, au luat măsuri practice pentru îmbunătățirea furajării animalelor, asigurarea adă- postirii acestora, îmbunătățirea condițiilor de zooigienă etc.în continuare, vorbitorul a făcut o serie de propuneri pentru bunul mers al acțiunilor privind dezvoltarea sectorului zootehnic. El a arătat că este necesar ca secția de creștere a animalelor din cadrul Consiliului Superior al Agriculturii să sprijine mai mult secțiile respective ale consiliilor agricole regionale și raionale, analizînd stilul de muncă al acestora, metodele folosite pentru a putea răspindi experiența înaintată. Este important să cu-, noaștem pe cei care adoptă un stil* bun de muncă, cit mai operativ și eficace.Un mijloc important pentru îmbogățirea cunoștințelor profesionale ale colectiviștilor îl constituie invătă- mintu! agrozootehnic de masă eu durată de trei ani — a spus tov. îrg A. Bwralu. președintele Consi- lî-j!ui errieo! raion»! Tirgoviște. In gos-xriăriil? colective din raionul n-ștrj s-au organizat 21 de cercuri de creștere a animalelor la care s-au înscris 1 070 de colectiviști care lucrează ta sectorul zootehnic. în majoritatea cercurilor organizate s-au ținut oină acum 3—4 lecții. Mult interes a depus inginerul Petre Bur- ’ue. jector la cercul de creștere a a-J—.a e’or d? la gospodăria colectivă din Gheboai». De asemenea este cazul să evidențiez pe ing Ni- cotate Ar.g^eL lector la cercul de la gospodăria colectivă din Săciieni. Conri'tu! agricol raion»! F-a propus, ca ta timpul niai scurt. să orga- r.irer? un schimb de experiență pentru colectiviști cu tema: cum tagnjim animalele în timpul iernii.Cu mult interes a fost ascultată euvtatarea tov ir.g. Carimir Moldo- tm. vicepreședinte a! Consiliului a- g-;co! regional Dobmgea. care a a- rătat că in goșnodăriiie colective depășit pianul ta creșterea efective- afjngindj-se la o densitate '-» suta de ha de 22 8 taurine față de 8 c'’? erau înainte de terminarea colectivizării, la 161 ovine. 34 poretae $i 422 păsări. De asemenea, printr-o furajare Și îngrijire bună s-au realizat și producții mulțumitoare.Pentru 'mbu-ătățirea efectivelor de animala, o deosebită atenție s-a dat extinderii tasămtațărilor artificiale. Față de 22 W» de vad planificate. au fost insămir.tate artificial 25 700. De asamerea au fost însă- mînțate artificial 631 000 de oi. față de 430 000 cît prevedea planulîn continuare vorbitorul a subliniat că realizările obținute se datoresc in mare parte măsurilor luate pentru calificarea cadrelor. De exemplu, anul acesta au fost școlarizați prin scoaterea din producție 155 de operatori pentru Insămință- rile artificiale, 348 brigadieri zoo- 

din regiune »-a ceea ce privește lor de animale.

urmă, în așa fel îneît în cel mai scurt timp și ultimele obiective să poată fi date în folosință.

tehnici, 660 mulgători, 450 îngrijitori de porci, peste 650 îngrijitori de păsări.Datorită ajutorului primit din partea organelor de partid, am reușit să antrenăm în rezolvarea problemelor creșterii animalelor pe președinții gospodăriilor colective, brigadieri, inginerii agronomi și zootehnici, medicii veterinari. Avem cadre foarte bune de ingineri zootehnici în gospodăriile colective.Noi vom continua să școlarizăm cît mai mulți oameni — a spus tov. Moldovan—deoarece factorul principal care duce la realizarea sarcinilor de producție este omul și s-a dovedit că în gospodăriile unde s-au asigurat cadre calificate s-au obținut și rezultate bune.
★Un număr însemnat de participanți la ședința Consiliului Superior al Agriculturii s-au referit în discuțiile pe care le-au purtat la măsurile ce trebuie luate pentru prevenirea îmbolnăvirilor la animale.Prin îmbunătățirea condițiilor de alimentație și îngrijire — a subliniat inginera zootehnică Ecate- rina Ionescu — Ia G.A.C. Dobreni, din regiunea București am reușit să reducem mult pierderile la purcei, așa ineît în acest an la un efectiv <je 500 capete am avut numai trej la sută pierderi și acestea numai în primele zile după fătare.Tov. dr. Liviu Bran, directorul Institutului de cercetări veterinare și biopreparate (I.C.V.B.) ..Pasteur", a arătat că alături de măsurile de zooigienă. o Importanță deosebită pentru apărarea sănătății animale

Planul de măsuri privind realizarea 
sarcinilor în sectorul creșterii 

animalelor pe 1963
prezentat de tov. Virgil Gligor. vicepreședinte 

al Consiliului Superior al AgriculturiiDeși a trecut o perioadă relativ scurtă de la încheierea colectivizării și reorganizarea conducerii agriculturii — a spus vorbitorul — în sectorul creșterii animalelor s-au obținut realizări însemnate.Multi din membrii Consiliului Superior al Agriculturii au subliniat faptul că există suficiente posibilități ca în gospodăriile colective creșterea animalelor să ia o și mai mare dezvoltare, să furnizeze cantități sporite de lapte, carne, lînă, ouă etc.Pe bună dreptate, cei care au luat cuvîntul în cadrul ședințelor au a- rătat că asigurarea cu furaje a animalelor trebuie să se bucure de o atenție mult mai mare. Se cere ca în toate unitățile agricole socialiste să se ia măsuri pentru folosirea cit mai rațională a tuturor sortimentelor de nutrețuri. Toate furajele, și îndeosebi paiele și cocenii, să fie folosite numai tocate și stropite cu saramură ori melasă sau să fie a- mestecate eu tăieței proaspeți, dov- leci și sfeclă tocate, borhoturi umede și arte adaosuri, care contribuie la îmbunătățirea lor calitativă. Cu multă atenție trebuie să fie folosit finul, îndeosebi în hrana tineretului și a vacilor de lapte. Este necesar să folosim ta modul cel mai rațional nutrețurile concentrate, re- zervîndu-le cu precădere pentru porcine și păsări. Este indicat, mai ales ta gospodăriile care au puține concentrate, să fie pusă în aplicare metoda substituirii parțiale a lor cu siloz, cartofi, morcovi, sfeclă etc. chiar și în hrana porcilor si a păsărilor.într-o seamă de regiuni s-au luat măsuri din timp pentru a se crea condiții de scoatere a animalelor de la stabulatie cu cel puțin o lună mai devreme. în acest scop, din toamnă s-au insâmintat peste 170 000 ha cu secară furajeră. După ce masa verde va fi pășunată. această suprafață va fi cultivată eu alte plante furajere sau chiar eu porumb.în planul de măsuri al secției de creștere a animalelor elaborat cu larga participare a specialiștilor, s-a S'abilit ce avem de făcut în anul 1963 în domeniul asigurării bazei furajere. Consiliile agricole, toți lucrătorii din sectorul zootehnic vor trebui să urmărească aplicarea rațională a măsurilor agrotehnice la toate culturile furajere, pe baza recomandărilor Institutului Central de Cercetări Agricole punînd accent îndeosebi pe o bună pregătire a terenului. pe utilizarea tuturor resurselor de îngrășăminte organice și pe folosirea semințelor de soi. O atenție deosebită se va da introducerii de culturi noi. In vederea sporirii productivității pășunilor și tinetelor naturale se vor aplica o seamă de lucrări de întreținere. In acest scop, gospodăriile colective vor fi mobilizate să execute cu forte proprii astfel de lucrări pe o suprafață de circa 1 100 000 ha. în zona de cîmpie, trebuie să se acorde o atenție deosebită organizării conveierului verde. Se va urmări extinderea culturilor in miriște și a dovlecilor cultivați intercalat printre rîndurile de porumb. Nutrețurile însilozate vor constitui și în viitor furajul de bază in hrana animalelor — a spus vorbitorul.Specialiștii au obligația să se o- cupe cu mai multă grijă de amplasarea justă a construcțiilor în gospodăriile colective, de folosirea celor 

lor au măsurile de prevenire cară sînt mai eficiente și mai puțin costisitoare și anume: controlul circulației animalelor, controlul sanitar veterinar al animalelor înainte de introducerea lor în fermele unităților agricole socialiste. în condițiile actuale, cînd există încă o circulație mare ° animalelor, a spus tov. dr. Bran, aplicarea judicioasă a vaccinărilor preventive contra bolilor infecțioase și a tratamentelor contra bolilor parazitare constituie măsuri prin care se poate preveni, îmbolnăvirea animalelor.Prin aplicarea în totalitate a vac- / cinărilor preventive și a tratamentelor profilactice stabilite prin planul tehnic elaborat de Consiliul Superior al Agriculturii, am reușit să preîntîmpinăm pierderile mari pe care le produceau altădată bolile in- fecțioase și parazitare •— a arătat tov. Ion Conțan, medic veterinar al circumscripției Geoafiu, regiunea Hunedoara.In cuvîntul său. tov. dr. Gheor- ghe Adam, vicepreședinte al Consiliului agricol al regiunii Brașov, a arătat că în această regiunea bolile molipsitoare nu mai constituie o problemă. In prezent, a spus el, ne preocupă organizarea unei acți- 4L, uni susținute de prevenire a bolilor parazitare legate de pășunat. Pentru aceasta ne propunem să punem în aplicare un complex de măsuri profilactice pe pășuni, prin care putem asigura o prevenire eficace a acestor boli.O condiție esențială pentru a se obține rezultate bune în munca de apărare a sănătății animalelor este ridicarea permanentă a cunoștințelor personclului veterinar, în vederea introducerii în practică a celor mai noi și eficace metode și mijloace pentru prevenirea îmbolnăvirilor. De aceea. în cuvîntul Iui. tov. Gheorghe Olteana, de la I.C.V.B, „Pasteur", a scos în evidentă necesitatea folosirii tuturor formelor organizatorice pentru intensificarea schimburilor de experiență Intre cercetătorii științifici și cadrele tehnice din țară, a organizării de cît mai multe consfătuiri pe plan central, regional și raional.

mai indicate proiecte, de realizarea unor grajduri, saivane. îngrășătorii etc. corespunzătoare și ieftine. în gospodăriile mai puternic dezvoltate, csre au condiții și nosibilități este indicat să se ridice construcții care să le permită aplicarea metodei de creștere a porcilor în flux continuu. Planul de măsuri prevede între altele ' că în gospodării cu condiții corespunzătoare să se introducă Creșterea industrială a păsărilor pentru ouă si carne în hale de mare capacitate.In vederea asigurării cerințelor populației cu produse agroalimentare și ale industriei cu materii prime, secția de creștere a animalelor din cadrul Consiliului Superior a) Agriculturii și-a propus să acorde atenție generalizării metodei de hrăniră a vacilor după producția de lapte, extinderii folosirii in hrana lor a nutrețului insilozal și a suculentelor, întreținerii vacilor in taberele de vară pe pășuni, ținîndu-se seama de rezultatele cercetărilor științifice și de practica unităților fruntașe. Pentru sporirea producției de carne este necesar să acordăm toată grija condiționării si tngră- șării tineretului taurin destinat sacrificării. să luăm măsurile cuvenite să nu se sacrifice tineretul taurin sub greutate vie de 300 kg la rasele ameliorate și sub 200 kg la cele jr neameliorate. In creșterea si îngrășarea porcilor se va urmări eșalonarea montelor și a fătărilor în așa fel incit să se realizeze o livrare mai ritmică, eșalonată pe întregul an a porcilor grași. în planul elaborat de secție s-a prevăzut să se extindă zonele de creștere a oilor cu lină fină șl semifină și să se intensifice ritmul de îmbunătățire a raselor de oi cu lînă groasă, astfel ca numărul oilor cu lină fină și semifină să * crească simțitor. De asemenea, se vor lua măsuri pentru ca în 1933, să se realizeze numărul de 1 milion de ba ta li, din care 750 000 în gospodăriile colective. Este necesar să se ia măsuri pentru sporirea producției apicole, sericicole și piscicole.în discuțiile care au avut loc în cadrul ședințelor, multi din cei care au luat cuvîntul au abordat, pe bună dreptate, problema reproducției și a selecției animalelor. Intr-adevăr, aceste probleme condiționează atît. înmulțirea efectivelor de animale, cît și îmbunătățirea lor calitativă, care în ultimă analiză reprezintă sporirea producției de carne, lapte, lînă. ouă Secția de creștere a animalelor a prevăzut să extindă rețeaua de însămînțări artificiale și controlul producției asupra întregului efectiv de animale de valoare din unitățile agricole socialiste prin centrele de selecție ale Consiliului Superior al Agriculturii, și cu sprijinul efectiv al Institutului central de cercetări agricole. O a- tentie deosebită se va da prevenirii îmbolnăvirilor. îmbunătățirii condițiilor de zooigienă în fermele zootehnice, combaterii în mod organizat a bolilor și aplicării planului tehnic de acțiuni sanitar-veterinare. care a și fost difuzat consiliilor agricole regionale.In încheiere vorbitorul a arătat că înfăptuirea măsurilor elaborate de Consiliul Superior al Agriculturii va duce Ia îndeplinirea sarcinilor trasate de partid privind sporirea efectivelor de animale și creșterea productivității acestora.



LUCRĂRILE ȘEDINȚEI CONSILIULUI
Secția gospodăriilor agricole de stat

SUPERIOR AL AGRICULTURII
Secția de mecanizare a agriculturiiMembrii secției gospodăriilor agricole de stat ca și alți participanți la ședința Consiliului Superior al A- griculturii au dezbătut în mod amănunțit felul cum s-a muncit și succesele obținute în anul 1962 în acest sector și ce trebuie făcut pentru realizarea sarcinilor pe 1963.Participanții la discuții au subliniat că în acest an, cu toate condițiile naturale neprielnice din multe regiuni, gospodăriile de stat au obținut rezultate însemnate în direcția sporirii producției agricole și reducerii costului acesteia.Am obținut în acest an recolte mul’#' mai bune ca pînă acum — a spus tov. Ion Călin, directorul trus- t’iiui Gostat Călărași. Pe întreaga suprafață cultivată de gospodăriile de stat din cadrul acestui trust s-au obținut producții medii de 3 000 kg grîu la hectar șl 3 200 kg porumb boabe. Aceasta dovedește că noi am învățat să lucrăm mai bine pămîn- tul, să învingem capriciile naturii. Gospodăriile din trustul nostru au amplasat griul după plante bune premergătoare, au îngrășat și pregătit mai bine terenul. La semănat au folosit soiuri de grîu care în condițiile noastre s-au dovedit cele mai productive, iar semănatul l-au făcut la timp.Dar atît în referatul secției, cît și îAdiscuții s-a subliniat că produc- /fiile medii pe trust ascund faptul că în condiții asemănătoare au existat diferențe mari de recoltă de la o gospodărie la alta, de la o brigadă la alta.Diferențele de recoltă care s-au înregistrat și în gospodăriile noastre, a spus tov. Remus Chioreanu, directorul trustului G.A.S. Cluj, se dato- resc modului diferit de pregătire și îngrășare a terenului, de executare a semănatului și altor lucrări. Calitatea diferită a lucrărilor a fost determinată de calitatea conducerii și organizării muncii în fiecare gospodărie.Referindu-se la sarcinile sporite ce Stau în fața gospodăriilor de stat în anul viitor tov. Boris Erhan, inginer șef al trustului G.A.S. Galați, a arătat că ele sînt pe deplin realizabile și la grîu și la porumb. Cînd afirm aceasta mă bazez pe condițiile materiale tot mai bune pe care partidul și statul le asigură gospodăriilor de stat, pe experiența existentă în unitățile noastre fruntașe, în toamna aceasta am luat toate măsurile pentru executarea semănatului în cele mai bune condiții.O mare atenție s-a acordat în dezbateri măsurilor necesare sporirii producției de porumb. Pe baza experienței acumulate în acest an, vorbitorii au propus o serie de măsuri necesare pentru obținerea producției la hectar planificată pe întreaga suprafață cultivată, măsuri care să fie cuprinse în planul secției.Referindu-se la principala condiție a realizării sarcinilor privind creșterea animalelor tov. Nicolae Dogaru, director la G.A.S. Gearmata, raionul Timișoara, a subliniat că directorii de gospodării sînt datori să se îngrijească de culturile furajere tot așa cum se îngrijesc de sporirea producției de grîu și porumb. Dacă vom avea grijă ca terenul cultivat cu furaje să fie lucrat bine, așa cum îl lucrăm pe cel semănat cu cereale, alta va fi situația : vom obține recolte mai mari și mai ieftine și în consecință vom realiza o producție mai mare de carne, lapte și lină, la un preț mai scăzut.Tot în legătură cu asigurarea furajelor tov. Constantin Verdeață, directorul Trustului G.A.S. Sibiu, a arătat că trebuie să se dea o atenție

Cuvîntul tov. Bucur Șchiopu 
vicepreședinte al Consiliului Superior 

al AgriculturiiReferindu-se la activitatea din a- cest an a gospodăriilor agricole de stat, vorbitorul a arătat că ele au d^Tnut succese însemnate în spori- W producției, au livrat la fondul central cu 9 la sută mai mult grîu și secară decît a fost prevăzut și cu aproape 20 la sută mai mult decît în anul 1961. S-au livrat, de asemenea, însemnate cantități de floarea-' soarelui, porumb, struguri, vin și alte produse.Rezultatele anului 1962 ne arată însă că există însemnate rezerve de creștere a producției. Dovrndă este faj|ful că gospodării învecinate, dispunînd de aceleași condiții Tiatural-economice, de aceeași înzestrare tehnică și fiind deopotrivă asigurate cu cadre de specialiști au obținut rezultate foarte diferite. Cîteva exemple sînt edificatoare. Astfel, la cultura griului, în timp ce G.A.S. Gîrla Mare, din regiunea Oltenia, a obținut 2.765 kg la ha, G.A.S. Cetate a realizat doar 1.901 kg la ha ; la cultura porumbului. în timp ce G.A.S. Băi- lești a recoltat 4.120 kg la ha, G.A.S. Nădejdea, apropiată, a realizat doar 2.581 kg. Aceste diferențe se explică prin modul diferit cum a fost lucrat pămîntul, prin capacitatea organizatorică diferită a cadrelor tehnice și de conducere din gospodăriile respective.în sectorul zootehnic s-au realizat însemnate sporuri de producții fată de anul 1961 — la lapte cu 34 la sută, iar la carne eu 60 la sută. Există totuși rămîneri în urmă față de prevederile planului. Faptele dovedesc că acolo unde conducerile de gospodării și specialiștii se preocupă serios de asigurarea furajelor și de îngrijirea animalelor, planul de producție se realizează și se depășește, iar prețul de cost se reduce în mod corespunzător.Pentru anul 1963 gospodăriile a- șricole de stat au sarcini de mare rnportanță, ele trebuind să asigure pantități sporite de produse pentru fjpdțjț .centrai de stat.

mai mare sporirii producției pășunilor și finețelor. Pentru gospodăriile din trustul nostru acestea reprezintă o sursă sigură de sporire a producției animale și de ieftinire a costului ei. Trebuie să le curățim bine, să le grăpăm, să le îngrășăm și su- praînsămînțăm, să le folosim rațional.Un loc important în dezbaterile secției l-au ocupat problemele legate de mai buna folosire a pămîntu- lui și extinderea suprafețelor arabile.Cît de mari sînt rezervele de creștere a suprafeței arabile rezultă limpede din următoarele exemple. La G.A.S. Brateș, regiunea Galați, de pildă, curțile și construcțiile ocupă 165 hectare, iar drumurile 65 hectare ; la G.A.S. Bordușani, din trustul Călărași, armanele și drumurile însumează circa 164 hectare.In gospodăriile din cadrul trustului nostru, s-au luat măsuri pentru folosirea mai rațională a terenului, a arătat tov. Teodor Roman, inginer șef la Trustul G.A.S. Ploiești. Amplasăm mai bine construcțiile ; o serie de drumuri inutile vor fi desființate iar altele îngustate.Rezultate bune in această privință s-au obținut și în trusturile București, Timișoara etc. Dar alături de acestea sînt și alte trusturi ca Deta, Crișana, Hunedoara etc. unde nu se manifestă preocuparea necesară pentru reducerea drumurilor neeconomice, micșorarea suprafețelor ocupate de curți și construcții etc.Fiecare consiliu de gospodărie și consiliile directorilor trebuie să se ocupe îndeaproape de această problemă, ca și de preluarea terenului din rezervele de stat și de la fondul silvic, a spus tov. Vasile Co- jocaru, directorul Trustului G.A.S. Craiova. In această acțiune ele trebuie să solicite sprijinul organelor locale de partid și sfaturilor populare, încît suprafețele prevăzute să fie preluate cît mai repede, pentru a putea fi pregătite și lucrate cît mai bine. Vorbitorul a arătat apoi că în unele gospodării din cadrul trustului, schițele de organizare a teritoriului agricol nu mai corespund cerințelor actuale. Cît de important este să se grăbească lucrările de organizare a teritoriului a- gricol, o dovedește faptul că la G.A.S. Redea, unde s-a făcut această lucrare, s-au putut cîștiga 52 ha teren.Mai mulți vorbitori s-au referit pe larg la îmbunătățirea conducerii activității gospodăriilor, la organizarea muncii și a producției.Eu socotesc că principala cauză pentru care în unele gospodării rezultatele nu sînt pe măsura posibilităților, este actuala formă de organizare a muncii pe secții, a spus tov. Marin Capizisu, directorul Trustului G.A.S. Timișoara. In luna noiembrie am analizat împreună cu fiecare consiliu de gospodărie situația economică și am stabilit modul de organizare a muncii. Am mers pe principiul de a organiza munca pe brigăzi conduse de un șef de brigadă ajutat de un contabil și un mecanic de întreținere. Fiecărei brigăzi i-am repartizat între 1000—1500 hectare teren și 10—15 tractoare. La începutul lunii ianuarie vom înmî- na brigăzilor planul de producție, bugetul de venituri și cheltuieli, iar la sfîrșitul fiecărei luni, pe baza prevederilor acestuia, vom analiza activitatea desfășurată. Dacă în brigadă vom avea un șef de brigadă priceput și un economist bun, atunci nu numai că vom obține producții mai mari, dar vom putea frîna depășirea cheltuielilor prevăzute, vom pune ordine în activitatea acestei unități de producție.

Principala bază materială pentru realizarea sarcinilor de plan, a spus vorbitorul, o constituie mai buna folosire a pămîntului de care dispun gospodăriile de stat Fără a slăbi nici o clipă atenția pe care trebuie să o acordăm aplicării tuturor măsurilor menite să ducă la creșterea producției pe hectar, trebuie să ne îndreptăm eforturile și în direcția extinderii suprafeței a- rabile. Din calculele efectuate rezultă că gospodăriile agricole de stat pot și trebuie să extindă mult suprafața arabilă prin îndiguiri, defrișări. reducerea suprafețelor ocupate de drumuri, curți și construcții, valorificarea terenurilor neproductive.Odată cu extinderea suprafețelor arabile va trebui să depunem eforturi sporite pentru conservarea și ridicarea fertilității solului prin e- fectuarea de lucrări de îmbunătățiri funciare, îndeosebi de combatere a eroziunii.Unul din cele mai importante o- biective ale planului pe anul 1963 este sporirea producției de porumb, atît prin extinderea simțitoare a suprafețelor cultivate cît și prin ridicarea producției la hectar.S-au și luat o serie de măsuri în vederea realizării acestei sarcini. Astfel, s-a asigurat sămînța din hibrizii cei mai valoroși pentru fiecare zonă de cultură, s-au asigurat cantități sporite de îngrășăminte, parcul de mașini a crescut cu 2.150 tractoare, 2.600 semănători de porumb, 1.900 cultivatoare. 600 grape cu discuri și alte utilaje care vin să întregească utilajul mecanic necesar executării lucrărilor In termen optim și la un înalt nivel agrotehnic.Pentru a asigura obținerea unor recolte mari, constante și ieftine, cultura porumbului va fi extinsă pe terenurile amenajate pentru irigare, precum și în lunca Dunării și a celorlalte rîuri. Pentru ca aceste condiții să fie din plin folosite tn vederea realizării și depășirii planului la producția de porumb, este 

necesar ca trusturile și conducerile gospodăriilor cultivatoare să organizeze exemplar munca mecanizatorilor, să urmărească pas cu pas executarea la timp și la un înalt nivel agrotehnic a tuturor lucrărilor de care depinde sporirea recoltei.Referindu-se la mijloacele care stau la îndemîna gospodăriilor de stat pentru realizarea planului privind creșterea animalelor, vorbitorul a subliniat măsurile ce trebuie luate pentru asigurarea furajelor. O mare atenție trebuie acordată sporirii producției pășunilor și fi- nețelor care dau cel mai bun și mai ieftin nutreț. Producția pășunilor și finețelor naturale, existente in cadrul gospodăriilor de stat, poate fi dublată prin apiicarea unei agrotehnici corespunzătoare.In primăvara anului 1962. s-a organizat împreună cu specialiști de la Institutul Central de Cercetări Agricole, o acțiune de îmbunătățire a pășunilor și finețelor intr-un număr de 10 gospodării de stat situate în diferite zone ale țării De pildă, la G.A.S. Sâliște, regiunea Brașov, prin ingrășarea pășunii s-a obținut pe 160 ha o producție medie de 18 500 kg masă verde la ha, față de 5 600 kg la ha, cit s-a realizat pe suprafețele neîngrășate. La 1 kg îngrășămint folosit s-a obținut un spor de 20 kg masă verde.Din experiența unor gospodării ca Variaș, Grabăț, Șandra (regiunea Banat) și altele rezultă că furajarea animalelor direct pe pășune, o perioadă cît mai îndelungată în cursul anului, permite reducerea cheltuielilor de producție și scade costul produselor obținute — a spus în continuare vorbitorul. De exemplu, în 1962 la GAS. Șandra, hectolitrul de lapte obținut pe pășune s-a realizat cu 95 lei, în vreme ce în stabulație costul a fost de 131 let La Grabăț, ziua furajată pentru tineretul bovin de 1—2 ani a costat 6.50 lei la grajd și numai 2 lei pe pășune; la Variaș, ziua furajată la porcii grași a costat 6.50 lei în grajd, iar pe pășune 2.50 lei. Aceste avantaje economice ale furajării animalelor pe bază de pășune naturală arată necesitatea ridicării productivității pajiștilor naturale.Cu deosebită grijă trebuie să se ocupe conducerile gospodăriilor de stat și de sporirea producției la plantele furajere cultivate.Experiența gospodăriilor fruntașe, a arătat în continuare vorbitorul- dovedește că un factor hotărîtor pentru îndeplinirea sarcinilor de răspundere trasate de partid gospodăriilor de stat îl constituie buna organizare a producției și a muncii, conducerea competentă, cu înalt simț de răspundere a activității gospodăriei în toate sectoarele.Dispunem de o formă organizatorică bună. La nivelul gospodăriei a- ceastă formă o constituie consiliul gospodăriei, iar la nivelul trustului — consiliul directorilor. Dacă analizăm activitatea oricăreia dintre gospodăriile de stat fruntașe, Pie-
Planul de măsuri pentru realizarea 

sarcinilor gospodăriilor agricole
de stat în 1963

prezentat de tov. Trițâ Făniță, director general 
adjunct al Trustului Central G. A. S.Pentru ridicarea tuturor gospodăriilor agricole de stat la nivelul cerințelor actuale ale economiei naționale și pentru ca ele să constituie un permanent exemplu în fața gospodăriilor agricole colective planul de măsuri al secției gospodăriilor agricole de stat, aprobat de Consiliul Superior al Agriculturii prevede. printre altele, următoarele măsuri :Repartizarea sarcinilor de plan pe gospodării și brigăzi să se facă în mod diferențiat ținîndu-se seama de gradul de fertilitate al solului. potențialul de producție al animalelor, dotarea cu mașini și utilaje, complexitatea procesului de producție și mărimea fiecărei brigăzi.Sarcinile de pian se vor defalca lunar pe lucrări și acțiuni și se vor reactualiza pe baza analizei realizărilor din luna precedentă pînă la brigadă. Se vor întocmi lunar balanțele forțelor de muncă, a furajelor. combustibilului, tractoarelor si mijloacelor de transport.Pentru întărirea disciplinei economice și financiare, in scopul reducerii cheltuielilor de producție și a creșterii rentabilității, se va întocmi pe baza planurilor de lucrări bugetul lunar de venituri și cheltuieli pe gospodărie și brigăzi. Executarea bugetului de venituri și cheltuieli se va analiza lunar in consiliul gospodăriei.Pentru realizarea sarcinilor mari privind cultura porumbului se vor folosi terenurile cele fertile, terenurile situate în lunca Dunării si a nurilor, precum și suprafețele a- menajate pentru irigat.Terenurile cultivate cu porimb se vor fertiliza cu cantități de îngrășăminte diferențiat pe zone, gospodării și parcele astfel ca a- cestea să asigure eficiența maximă. Semănatul se va face în cuiburi asigurindu-se densitatea corespunzătoare pe zone și hibrizi.

Se va organiza tn perioada da iarnă instruirea cadrelor de conducere din trusturi si gospodărit cu concursul celor mai buni specialiști 
ai Institutului Central de Cercetări Agricole, în vederea stabilirii tehnologiei care să ducă la obținerea 
de producții mari cu cheltuieli cît mal mici. Instruirea se va continua în gospodării cu brigadierii și me

troiu sau Oltenița, Odobești Gearmata, gospodării care își beneficii căse de
sau înde în acesteocupă cu rezolvarea că el se

cheie activitatea cu milioane, constatăm gospodării consiliul simț de răspundere problemelor producției,întrunește cu regularitate și analizează cum se îndeplinește planul, ce probleme stau în fața gospodăriei și cum pot fi rezolvate operativ, eficient.Este necesar să ridicăm toate gospodăriile de stat la nivelul gospodăriilor fruntașe, să activizăm consiliile gospodăriilor cu rezultate mai slabe, să le învățăm să se ocupe de problemele cele mai importante. să muncească organizat. Consiliile gospodăriilor trebuie să-si întocmească planuri de muncă prin care să-și orienteze activitatea către problemele principale ale producției. Ele trebuie să analizeze lunar balanța forțelor de muncă, indicii de utilizare a mașinilor, balanța furajeră. Este necesar să se analizeze periodic situația economico-financiară și de fiecare dată să se stabilească măsuri concrete nominalizate, cu termene precise — măsuri care să fie urmărite pînă la îndeplinire. Avînd îndrumarea și sprijinul organizațiilor de partid, consiliile gospodăriilor de stat trebuie să contribuie activ la descoperirea rezervelor de producție și să stabilească cele mai indicate măsuri pentru valorificarea lor.In mod asemănător se prezintă lucrurile în ceea ce privește consiliul directorilor trusturilor regioIn perioada scurtă care a lor, aceste formă de deosebit de problemeleînființarea dovedit o conducere analizează
dinCălărași,trebuie situația fiecărei

nale. trecut de la organe s-au muncă și de eficace. Ele cu multă exigență și stabilesc măsuri care să asigure îndeplinirea planului de producție. Consiliile directorilor au inițiat acțiuni pentru a ajuta gospodăriile rămase în urmă. Asemenea acțiuni au desfășurat consiliile directorilor Trusturile București-oraș, Iași și altele.In consiliul directorilor, să se analizeze periodic economico-financiară a gospodării, să se stabilească măsuri de intr-ajutorare reciprocă între unități, schimburi de experiență în legătură cu stilul de muncă al conducerilor gospodăriilor, organizarea producției etc.In această etapă, rolul gospodăriilor agricole de stat trebuie să crească puternic atît în asigurarea fondului central de produse agricole al statului, cît și în ridicarea nivelului general al noastre socialiste prin gospodăriilor colective cu sămînță de mare productivitate, material săditor selecționat și animale de rasă.Ne exprimăm convingerea că lucrătorii din gospodăriile agricole de stat vor munci cu elan pentru realizarea sarcinilor pe care partidul și guvernul le-au pus în fața lor.

agriculturii sprijinirea

canizatorii care vor lucra la cultura porumbului.Sînt prevăzute o serie de măsuri privind sporirea producției de furaje, fertilizarea terenurilor cultivate cu viță de vie, completarea golurilor în vii și livezi, plantarea de pomi fructiferi și vie. extinderea suprafețelor cultivate cu legume timpurii etc.In continuare planul de măsuri prevede o serie de obiective pentru completarea și îmbunătățirea efectivelor de animale. întocmirea unor rații furajere corespunzătoare, folosirea rațională a tuturor furajelor, creșterea simțitoare a efectivelor de porci, batali și păsări, extinderea mecanizării în sectorul zootehnic.Pentru asigurarea și depășirea e- fectivelor de porcine destinate în- grășării, fiecare gospodărie agricolă de stat, care are sarcini cu privire la creșterea și ingrășarea porcinelor, va organiza monta unui număr de scrcfițe cu o singură fătare, care să reprezinte cel puțin 20 la sută din efectivul scroafelor matcă, în așa fel ca fătarea să aibă loc în lunile de vară în tabere.Pentru executarea tuturor lucrărilor agricole în termene cît mai scurte în cadrul perioadei optime, tractoarele și mașinile agricole se vor repara și pregăti în așa fel incit să fie in permanentă stare de funcționare, respectindu-se periodicitatea întreținerilor tehnice și a reparațiilor. Se prevăd, de asemenea. diferite măsuri pentru folosirea rațională a parcului de trac- toare și mașini agricole.O serie de prevederi se referă la activitatea consiliilor directorilor ți a consiliilor din GAS. Consiliul directorilor de gospodării va constitui din membrii săi comisii care să analizeze cauzele neindeplinirii sarcinilor de plan la unele gospodării și să propună măsurile pentru îmbunătățirea activității acestora.Se va face verificarea și apoi redistribuirea specialiștilor în așa fel încît fiecare gospodărie să aibă încadrate sectoarele de producție eu cadre cu pregătire superioară.Se vor organiza schimburi de experiență între gospodării, secții, brigăzi în toate sectoarele de activitate care să contribuie la extinderea în producție a celor mai bune metode de lucru și de organizare a muncii folosite de fruntași în producție.

La discuțiile din cadrul secției de mecanizare a agriculturii au luat parte numeroși ingineri mecanici, directori de S.M.T., ingineri agronomi din gospodăriile colective, președinți ai consiliilor agricole raionale, cercetători de la Institutul de cercetări pentru mecanizarea agriculturii. Ei au înfățișat rezultatele obținute în domeniul sporirii producției agricole, căile de înlăturare a unor deficiențe, au făcut o serie de propuneri menite să contribuie la îndeplinirea planurilor de producție și de cercetare în 1963.Utilizarea mai bună a parcului de mașini și tractoare și extinderea mecanizării la principalele lucrări agricole au ocupat un loc important în cadrul discuțiilor. în cuvîntul lor, tovarășii Nicolae Dineiu, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Argeș, Ion Deleea, Erou al Muncii Socialiste. directorul S.M.T. Cîrcea, regiunea Oltenia și alții au arătat metodele folosite pentru exploatarea rațională a utilajului agricol.Referindu-se la organizarea de loturi experimentale cu mecanizare completă în unele gospodării colective, tov. Andrei Bucur, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Banat, a a- rătat că pe aceste loturi rezultatele sînt foarte bune. Anul acesta pe loturile de mecanizare completă s-a obținut cu 945 kg de porumb boabe mai mult decît pe loturile lucrate în mod obișnuit. Aceste rezultate le a- rată colectiviștilor ce mari posibilități de sporire a producției există în gospodăriile colective, îi conving că este în interesul lor să se extindă mecanizarea completă pe suprafețe tot mai mari. Iată de ce cred că ar fi bine să se prevadă în planul de măsuri organizarea de loturi de mecanizare completă în toate regiunile.în cuvîntul lor, tov. Constantin Săbiescu, ing. mecanic-șef la S.M.T. Sărulești, V. Șendrea, directorul S.M.T. Hemeiuș, Radu Cornel, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Mureș- Autonomă Maghiară, au scos în evidență eă o mare contribuție la îmbunătățirea indicelui de utilizare a mașinilor va aduce ridicarea calificării profesionale a tuturor mecanizatorilor. Cursurile care s-au organizat în această iarnă în stațiunile de mașini și tractoare trebuie să fie privite cu toată seriozitatea pentru a se asigura o temeinică pregătire a mecanizatorilor.Alți vorbitori — tov. Dumitru To- mescu, șeful secției reparații din I.C.M.A., M. Purcărea, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Dobrogea — au pus accentul, în cadrul discuțiilor, pe o problemă de mare însemnătate practică : folosirea întregii capacități de lucru a parcului de mașini și tractoare al S.M.T. După cum se știe, indicatorul cel mai cuprinzător de utilizare a capacității de producție a parcului S.M.T. este randamentul pe tractorul convențional. în medie, pe țară, din anul 1952 și pînă în 1961, acest indicator a crescut, de la 153 hectare arătură normală la 450. Studierea a- tentă a experienței S.M.T fruntașe în folosirea cu randament sporit a utilajului și generalizarea a- cestei experiențe constituie una dintre sarcinile de seamă ale consiliilor agricole și ale conducerilor S.M.T. Folosirea în producție a a- gregatelor și cuplurilor de mașini, extinderea schimbului II în cadrul brigăzilor și efectuarea la timp și de calitate a reparațiilor și îngrijirilor tehnice — iată cîteva din mijloacele de utilizare rațională a capacității de producție a parcului de mașini și tractoare.Referindu-se la sarcina de căpetenie a S.M.T., de a contribui în măsură tot mai mare la sporirea producțiilor medii la hectar în gospodăriile colective deservite, tov. C. Pricop, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Iași, M. Georgescu, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Maramureș și P. Movanu, inginer agronom la G.A.C. Brehuești, regiunea Suceava, au subliniat necesitatea permanentizării în gospodării a brigăzilor de tractoare. în această direcție s-au obținut succese importante, De pildă, d'e la finele anului 1961 și pînă Ia mijlocul lunii august a.c., numărul tractoarelor permanentizate pe întreaga rețea S.M.T. a crescut cu peste 9 000, ajungînd la 84 la sută din totalul tractoarelor. Permanentizarea brigăzilor de tractoare a creat condițiile necesare pentru cunoașterea de către mecanizatori a situației fiecărei unități, a caracteristicilor solului și posibilităților de producție ale acestuia.

Aspect de la ședința secției de mecanizare a agriculturii

Ca atare, printr-o colaborare strîn- să cu conducerea gospodăriei colective și cu brigăzile de cîmp, mecanizatorii aplică mai bine regulile agrotehnice avansate, ceea ce contribuie la obținerea de producții superioare la hectar. Date fiind aceste avantaje, consiliile agricole și' conducerile S.M.T. au datoria să intensifice munca de permanentizare a brigăzilor de tractoare, preocu- pîndu-se să asigure acestora condiții de lucru cît mai bune.Tov. Toma Dragoș, directorul Institutului de cercetări pentru mecanizarea agriculturii, a arătat eă sugestiile și propunerile ce s-au desprins din discuțiile purtate în cadrul Secției vor sta la baza îmbunătățirii tematicii de cercetări a institutului. Se va pune un accent mai mare pe studierea problemelor ce le ridică extinderea mecanizării lucrărilor a- gricole pe terenurile în pantă. De a- semenea, se vor analiza cu toată a- tențiâ observațiile ce s-au făcut cu privire la comportarea utilajelor a- gricole în producție în scopul îmbunătățirii continuie a sistemei de mașini. Pentru a se cunoaște temeinic modul de folosire a noilor mașini introduse în producție se vor
Planul de măsuri 
sarcinilor pe anul 

mecanizării
prezentat de tov. Petre Moldovan, 

vicepreședinte al Consiliului Superior 
al AgriculturiiUna din problemele mari care au stat în fața secției de mecanizare a agriculturii în urma încheierii colectivizării agriculturii a fost aceea de a se stabili măsuri corespunzătoare de dotare cu tractoare și mașini a- gricole a regiunilor. în acest scop, secția de mecanizare a întocmit un studiu. Criteriile stabilite prin acest studiu sînt, în principal, următoarele : tractoarele și mașinile agricole să fie repartizate pe regiuni în așa fel încît să asigure o încărcare medie pe tractor corespunzătoare suprafeței arabile deținute de sectorul colectivist, ținîndu-se seama de structura culturilor și de posibilitățile de mecanizare a lucrărilor agricole ; să se asigure realizarea sarcinii prevăzute de Plenara C.C. al P.M.R. din 30 iunie — 1 iulie 1961 de a se executa mecanizat în anul 1963 semănatul cerealelor păioase și a porumbului pe întreaga suprafață prevăzută a fi însămînțată cu aceste culturi.Repartiția pe baza acestor criterii a tractoarelor ce se vor primi prin dotare în anul 1963 permite ca încărcarea medie pe țară pe un tractor fizic în hectare — luînd în considerare suprafața arabilă aflată în proprietate obștească a gospodăriilor colective — să scadă de la 180 hectare, cît este în prezent, la 153 hectare la sfîrșitul anului 1963. în raport de numărul tractoarelor s-a corelat și dotarea cu pluguri, grape și alte mașini. Semănă- torile de păioase și de porumb s-au repartizat tuturor regiunilor în cantități suficiente.Din felul cum s-au distribuit mașinile, pe baza criteriilor stabilite și a discuțiilor purtate, rezultă că pe anul 1963 se asigură — în linii generale — o echilibrare a dotărilor pe regiuni, ceea ce va permite ca în anul viitor gospodăriile colective din fiecare regiune să fie ajutate în egală măsură la efectuarea lucrărilor agricole la timp și în condiții agrotehnice corespunzătoare.După ce a arătat problemele dezbătute în cadrul secției de mecanizare a agriculturii, vorbitorul a expus planul de măsuri menite să ducă la îndeplinirea sarcinilor ce revin stațiunilor de mașini și tractoare în anul 1963.Pentru cunoașterea temeinică de către toți mecanizatorii a condițiilor de sol specifice fiecărei gospodării colective deservite, pentru executarea la timp a lucrărilor și evitarea deplasărilor în gol, se vor repartiza toate tractoarele pe brigăzi permanente ale S.M.T.-urilor, organizîn- du-se aceste brigăzi pe mai mulți ani.In scopul întăririi răspunderii personale pentru lucrările efectuate și pentru a se asigura condiții de aplicare corectă a Hotărîrii Consiliului de Miniștri privind premierea mecanizatorilor în funcție de pre

face instructaje pe regiuni, prin lă> boratoarele de mecanizare din ca» drul stațiunilor agricole experimentale.Alți vorbitori — tov. Vasile Miron, președintele. consiliului agricol raional Sighet, Vasile Dicu, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Brașov, M. Saftenco, inginer mecanic la S.M.T. Radomirești, regiunea Argeș, Mihai Crăciun, șeful serviciului S.M.T. al regiunii Cluj — s-au referit. în cuvîntul lor, la necesitatea de a se a- corda o atenție sporită lucrărilor de mică mecanizare în sectorul zooteh- nic al gospodăriilor colective, creării de noi brigăzi fito-sanitare și îmbunătățirii aprovizionării cu pie- se de schimb.în discuțiile purtate în cadrul sec-, ției de mecanizare a agriculturii's-a subliniat că în fața mecanizatorilor din S.M.T. stă sarcina de a îmbunătăți continuu calitatea lucrărilor e- fectuate și de a reduce prețul lor de cost. Trebuie să se desfășoare o susținută muncă de ridicare a nivelului profesional și de educarea a tractoriștilor, să se exercite un control riguros și operativ pentru a se exe» cuta numai lucrări de bună calitate, așa cum cere agrotehnica înaintată, 
privind realizarea 
1963 în domeniul
agriculturii

ducțiile obținute la hectar, ae vor stabili pentru fiecare mecanizator tarlalele pe care va lucra în mod permanent.Stațiunile de mașini și tractoare vor lua măsuri ca să asigure executarea întregului volum de lucrări planificate și în sortimentele necesare gospodăriilor colective. Calitatea lucrărilor executate și obținerea de producții mari la ha, trebuie să constituie preocuparea principală a tuturor mecanizatorilor din S.M.T.Se vor organiza și extinde loturile demonstrative cu mecanizare completă, folosindu-se în acest scop experiența cîștigată de stațiunile de mașini și tractoare din regiunea Banat, care de pe suprafața de 56 000 hectare loturi demonstrative, au obținut o producție la porumb cu a- proape 1 000 kg la hectar mai mare decît pe restul suprafețelor.Pentru a se asigura condiții de folosire a tractoarelor și mașinilor a- gricole fără întreruperi și la întreaga lor capacitate de lucru se vor lua măsuri ca înaintea fiecărei campanii agricole să se execute reviziile și reparațiile de calitate necesare la utilajele ce vor lucra în campania respectivă cel mai tîrziu pînă la următoarele termene : pentru tractoarele și mașinile necesare în campania de însămînțări de primăvară pînă cel mai tîrziu la 20 februarie; pentru utilajele necesare în campania de recoltare pînă la 15 iunie; pentru utilajele necesare în campania agricolă de toamnă pînă la 1 septembrie.Se vor lua măsuri de instruirea comisiilor de recepție pentru a efectua controlul și pe fazele principale de lucrări și cu mai multă exigență în scopul ridicării calității reparațiilor.In scopul reducerii continue a prețului de cost, se vor lua măsuri ca stațiunile de mașini și tractoare să asigure folosirea întregii capacități de lutru a tractoarelor și mașinilor, să elimine timpii neproductivi și întreruperile din lucru, printr-o mai bună organizare a muncii în brigăzile de tractoare și prin efectuarea la timp și în bune con- dițiuni a îngrijirilor tehnice necesare la utilaje pe timpul exploatării.De asemenea, se vor lua măsuri pentru reducerea consumurilor specifice și pentru realizarea de economii la toate capitolele de cheltuieli, fără ca prin aceasta să se prejudicieze calitatea lucrărilor agricole.înainte de începerea fiecărei campanii, să se asigure stocuri de carburanți și lubrifianți, pe cel puțin 15 zile lucrătoare.Stațiunile de mașini și tractoare fiind dotate de la an la an cu un număr mare de mașini noi, vor lua măsuri de instruire temeinică a mecanizatorilor cu privire la exploatarea, întreținerea și păstrarea a- cestor mașini în bune condiții.



LUCRĂRILE ȘEDINȚEI CONSILIULUI SUPERIOR AL AGRICULTURII
1 Secția de hortiviticulturăCei peste 40 de participanți la discuțiile din cadrul secției de hortiviti- cultură s-au <

probleme ale acestui sector : sporirea nisipoase, îmbunătățirea producerii producției de legume și îndeosebi a ................... ------------------materialului săditor, creșterea producției de struguri și fructe, asigu-Irul secjiei de hortiviti- cejor timpurii, extinderea viilor ți ducției de struguri și irucie, ocupat de principalele livezilor pe tereaurile în pantă și rarea protecției plantelor etc.
Legume multe și în tot timpul anuluiProducerea unor cantități mari de legume și îndeosebi de legume timpurii are o mare însemnătate pentru aprovizionarea ritmică a populației și a industriei alimentare.In jurul orașului Arad a fost creat un puternic bazin legumicol — a arătat tov. ing. Gh. Brînda, de la G.A.C. Aradu-Nou. Paralel cu extinderea suprafețelor, gospodăriile colective au obținut rezultate bune în producția de legume. La Macea, Curtici s-a extins cultura roșiilor timpurii, la G.A.C. Aradu-Nou — legumele forțate etc. Totodată s-a intensificat cultura legumelor. Datorită acestui fapt, în bazinul legumicol din jurul orașului Arad s-au obținut peste 47 000 tone de legume, în valoare de peste 60 milioane de lei.Sînt încă posibilități de sporire a producției în această zonă. Pentru aceasta este nevoie să se extindă suprafețele irigate, îndeosebi prin folosirea apei din pînza freatică, să se folosească cele mai valoroase soiuri și să se dezvolte culturile timpurii. Vorbind de extinderea răsadnițelor, el a propus să se studieze înlocuirea ramelor din lemn prin răsadnițe cu rame de asbociment.

In privința producției de legume — a spus tov. ing. Alex. Negrea, șeful secției hortiviticole a Consiliului a- gricol regional București — vreau să arăt că la noi, îri regiune, s-au obținut unele succese în extinderea culturilor timpurii într-un număr însemnat de gospodării colective. îndeosebi în cele din apropierea Capitalei și a celorlalte orașe. în noul bazin legumicol Zimnicea, gospodăriile colective au livrat primele cantități de roșii, începînd de la 25 mai. Vom lua măsuri pentru mărirea suprafețelor ocupate cu roșii timpurii, în acest bazin precum și în celelalte zone legumicole, cît și pentru sporirea producției.în ce privește răsadnițele, consiliul agricol a luat măsuri pentru confecționarea acestora din prefabricate de beton, economisind în acest fel • antități însemnate de material lemnos.După ce a subliniat rezultatele bune obținute în sectorul legumicol, tov. ing. Sorin Sociu, directorul stațiunii experimentale Buzău, a vorbit despre necesitatea specializării producției de legume pe unități. A- ceasta va contribui la creșterea cantitativă și calitativă a producției și

la reducerea prețului de cost al produselor. In acest scop, este necesar să se ia măsuri pentru grăbirea raionării legumiculturii în bazinele de producție. Vorbitorul a făcut unele propuneri în legătură cu valorificarea legumelor. Sistemul actual, cu mai mulți beneficiari — a arătat el — ar trebui înlocuit cu o singură unitate contractantă.Pe baza rezultatelor stațiunii el a recomandat, printre altele, să se ia măsuri pentru generalizarea răsadnițelor îngropate pentru culturile de legume timpurii. De asemenea, să se extindă suprafețele irigate la roșii, ardei, vinete etc. Pentru culturile rădăcinoase, pe baza experienței stațiunii, nu este necesară irigarea. Rezultatele stațiunii au dovedit că pe terenuri neirigate, morcovii au dat, mai mulți ani la rînd, o producție de peste 30 000 kg la hectar. Aceasta este o recoltă bună.Tov. Ion Covrig, șeful secției hortiviticole a consiliului agricol regional Bacău, a subliniat necesitatea pregătirii temeinice a colectiviștilor care lucrează în sectorul legumicol. Pentru ridicarea nivelului lor profesional, ei să fie școlarizați în condiții de producție în stațiuni expe
rimentale.

Posibilități mari pentru dezvoltarea viticulturiiExtinderea viței de vie pe tere- a^rat producerea‘ material^ să-nurile improprii culturii cerealelor, îmbunătățirea sortimentelor, îndeosebi la strugurii de masă, producerea materialului săditor de bună calitate etc. au constituit obiectul discuțiilor purtate în ședința secției de hortiviticultură.îng. Vasile Toma, șeful secției hor- tiviticole a Consiliului agricol regional Oltenia, a vorbit pe larg despre măsurile întreprinse pentru punerea în valoare a terenurilor nisipoase, prin plantarea lor cu viță de vie. în acest scop — a spus el — au fost produse în regiune 8 200 000 de vițe pe rădăcini proprii care urmează să fie plantate pe nisipuri. Vorbitorul a făcut propunerea să se organizeze plantațli-mamă tot în unitățile care produc material săditor șl să se asigure un control eficace asupra autenticității soiurilor înmulțite.Suprafața ocupată de vii în raionul Drăgășani — a spus tov. Gh. Butănescu, președintele consiliului agricol raional, va ajunge în 1965 la peste 10 000 ha. Pentru aceasta au fost luate o serie de măsuri. In primul rînd, s-au stabilit perimetrele viticole, s-a eșalonat în timp plantarea suprafețelor propuse și s-a

— — — ,----- ----dltor viticol în fiecare gospodărie colectivă. Datorită asistenței tehnice, dată de stațiunea experimentală Drăgășani și de alți specialiști, gospodăriile colective au altoit în acest an 1 200 000 vițe, obținîndu-se peste 60 la sută vițe de calitatea I. Este un început bun și promițător. Pentru anul viitor ne-am propus să producem în 16 gospodării colective din raionul nostru 17,5 milioane vițe altoite.Vreau să arăt aici — a spus vorbitorul — că se simte nevoia unor mari cantități de material de susținere. Consider necesar ca în viitor Consiliul Superior al Agriculturii să se ocupe mai mult de această problemă și îndeosebi de producerea prefabricatelor necesare spațierilor.Prof. Vasile Juncu, de la Institutul Agronomic din Iași, a arătat că gospodăriile de stat și gospodăriile colective trebuie să acorde o mai mare atenție lucrărilor de pregătire a terenurilor. folosirii unui material săditor de bună calitate și îngrijirii plantațiilor tinere. Se întimplă u- neori — a spus vorbitorul — că în unele unități, după primii ani de la plantare, din lipsă de îngrijire,

să apară goluri, ceea ce duce la diminuarea producției de struguri la necesitatea unor cheltuieli suplimentare pentru completarea golurilor.Referindu-se la necesitatea realizării de producții mari de material săditor, ing. Iuliu Laszlo, directorul stațiunii experimentale viticole Valea Călugărească, a arătat experiența stațiunii privind agrotehnica plantațiilor de port-altol și în școlile de viță. El a recomandat să se renunțe la lucrarea de cîrnit în a- ceste plantații și să se introducă în- grășarea extraradiculară în școlile de viță. De asemenea, el a propus ca in scopul extinderii în producție a celor mai valoroase soiuri de viță să se revadă sortimentul actual.Prof. Gherasim Constan tinescu, de la Institutul agronomic din București. ing. Ion Ripea, președintele Consiliului agricol raional Tîrnăveni, ing. Gheorghe Calistru, directorul stațiunii experimentale viticole Mi- niș, regiunea Banat, și alții, au făcut propuneri prețioase legate de mlcro-raionarea viticulturii, înmulțirea soiurilor noi valoroase de viță de vie terasarea terenurilor pentru vii etc.
ProblemeDin discuții au reieșit cîteva probleme de mare însemnătate : extinderea livezilor prin valorificarea terenurilor în pantă și improprii culturii cerealelor, îmbunătățirea raportului între specii, punîndu-se accentul pe cele valoroase — măr, păr, piersic, vișin etc. — cultivarea intervalelor dintre pomi cu diferite plante alimentare și furajere.Regiunea noastră — a spus în ședința plenară tov. ing. Constantin Budan, președintele consiliului agricol regional Argeș — cu agricultura destul de complexă, a avut de înfăptuit în acest an, în condițiile noi create prin încheierea colectivizării, sarcini de mare importanță privind întărirea economico-organizatorică a gospodăriilor colective și creșterea producției agricole. Măsurile luate de partid cu privire la reorganizarea conducerii agriculturii, asigurarea fiecărei gospodării agricole colective cu cadre tehnice de specialitate ne-au permis să obținem o seamă de rezultate îmbucurătoare.Folosind condițiile naturale favorabile din regiunea noastră, consiliile agricole s-au preocupat de extinderea pomiculturii. Suprafața plantațiilor tinere de pomi în regiune a crescut la 36.500 ha. Alte peste 15.000 de hectare au fost te- rasate, urmînd să fie plantate în anii următori. în acest an, pentru prima dată, printre intervalele dintre pomi a fost introdusă, cu rezultate bune, cultura sfeclei de zahăr pentru furaj. Sînt gospodării ca cele din Valea Mare, Lerești, Cîmpulung Muscel, care au obținut cîte 2 și 3 vagoane de sfeclă de zahăr la hectar.în raionul Muscel — a spus tov. ing. Vasile Avram, președintele consiliului agricol raional — s-au extins în ultimii 3 ani plantațiile cu circa 14.000 ha. Prin extinderea culturilor intercalate printre rîndurile de pomi s-a mărit suprafața arabilă cu peste 3.000 ha. Noi am extins sistemul agropomicol, care dă rezultate foarte bune. Așa, de exemplu, sparceta cultivată printre rîndurile de pomi a dat o producție de 30.000 kg masă verde la hectar. De asemenea, pe circa 700 ha s-au obținut cîte 14—16 tone de cartofi la hectar. Vorbitorul a propus să se construiască depozite pentru păstrarea fructelor de către gospodării.în intervenția lor. tovarășii ing. Marius Popescu, conferențiar la Institutul Agronomic Craiova, ing. Aurel Șuta, directorul stațiunii experimentale Voinești, regiunea Ploiești, ing. Ion Cîndea, șeful secției hortiviticole a Consiliului agricol regional Hunedoara, și alții s-au ocupat de unele probleme privind extinderea celor mai potrivite specii și soiuri pentru terenurile nisipoase, instruirea colectiviștilor, informarea periodică a specialiștilor din gospodăriile colective despre realizările noi in pomicultură etc.
★Ținînd seama de dezvoltarea tot mai mare pe care o iau legumicultura, viticultura și pomicultura — a arătat prof. Sandu Viile, de la Institutul Agronomic Iași, consider

importante în pomicultură necesar ca problemele privind protecția plantelor să preocupe mai îndeaproape consiliile agricole. De a- semenea, Institutul central de cercetări agricole să stabilească, pe bază de studii, numărul minim de tratamente complexe care să asigure o mai mare economicitate și eficacitate a acestora. Tot în problema tratamentelor sînt de părere să se reducă, cît este cu putință, numărul substanțelor insectofungicide, să folosim numai pe acelea care sînt e- ficiente la noi în țară. în fiecare gospodărie colectivă. încă din iarnă, cel puțin un șef de echipă să fie instruit special în privința protecției plantelor.în cuvîntul său, tov. Ing. Ion Un- gureanu, șeful secției hortiviticole a consiliului agricol regional Suceava, a scos în evidență necesitatea ca a- paratura de protecție existentă la

sfaturile populare raionale șl la brigăzile S.M.T. să fie folosită rațional, cu întreaga capacitate. Propun, de asemenea, ca în cadrul gospodăriilor colective să se pună accent pe instruirea oamenilor care mînuiesc aparatura și substanțele folosite și să se acorde atenție întreținerii aparaturii existente.Și alți vorbitori, ca Rudolf Păloc- săy, directorul stațiunii experimentale hortiviticole Cluj, ing. Ion Suditu, șeful secției hortiviticole a consiliului agricol regional Galați, au arătat necesitatea îmbunătățirii activității stațiunilor de prognoză și avertizare, a muncii laboratorului de carantină fito-sanitară, asigurării la timp a substanțelor și a fondurilor bănești pentru acțiunile de combatere a dăunătorilor.
Planul de măsuri privind realizarea

sarcinilor pe anul 1963, 
prezentat de tov. Nicolae Ștefan, 

vicepreședinte al Consiliului Superior 
al AgriculturiiConsiliul Superior al Agriculturii a aprobat planul de măsuri în domeniul hortiviticulturii pe anul 1963. în plan se prevăd o serie de măsuri privind realizarea de noi plantații în suprafață de 11 300 ha vii și 40 000 ha livezi. Pentru aceasta se va urmări, prin consiliile agri, cole, urgentarea întocmirii proiectelor de organizare a teritoriului și executarea lucrărilor de amenajări antierozionale.în realizarea plantațiilor se va a- sigura o cît mai bună amplasare a speciilor și soiurilor, în vederea specializării producției de struguri și fructe pe zone și bazine naturale.Pentru folosirea rațională a terenurilor în pantă, improprii culturii cerealelor, destinate plantărilor de vii și pomi și îndeosebi pentru stabilirea zonelor privind extinderea soiurilor de struguri de masă și a speciilor pomicole valoroase, în colaborare cu Secția fond funciar și Organizarea teritoriului, I.C.C.A. și consiliile agricole regionale, se va executa, pînă la 30 aprilie 1963, lucrarea de mlcroraionare a viticulturii și pomiculturii.în scopul asigurării materialului săditor în cantitățile și sortimentele prevăzute în planurile de dezvoltare, în 1963 se vor altoi 235 milioane vițe și 12 milioane pomi. Pentru asigurarea mijloacelor de susținere a plantațiilor de vii se vor definitiva, împreună cu organele de specialitate, proiectele tip de fabricație industrială a stîlpilor din beton.Se va urmări dezvoltarea zonelor legumicole în jurul orașelor și centrelor muncitorești, a fabricilor de

ex-

Secția fondului funciar și a organizării teritoriuluiȚinînd seama de sarcinile stabilite de partid și guvern, participanții la dezbaterile din cadrul secției fondului funciar și a organizării teritoriului din Consiliul Superior al A- griculturii au ție și secțiile liile agricole și-au pus în lor • probleme prafeței cultivate, introducerea unei evidențe funciare unice, organizarea intergospodărească a teritoriului, cartarea și bonitarea solurilor, extinderea lucrărilor de combatere a eroziunii.Vorbind despre acțiunea de creștere a suprafeței arabile, numeroși participanți au expus experiența bună acumulată în această privință. Tov. Gh. Stoica, inginer agronom la gospodăria colectivă din Rasova, raionul Medgidia, a arătat că prin munca unită a colectiviștilor, anul acesta a fost îndiguită o suprafață de 300 de ha care era amenințată de inundații de către apele Dunării. Tot în acest an, colectiviștii din Rasova au construit un alt dig, într-o parte a bălții Baciu, recuperînd încă 40 ha de teren. Suprafața arabilă a gospodăriei a crescut și prin defrișarea a 60 ha ocupate cu vii hibride.Referindu-se la aceeași problemă, tov. ing. Teodor Nitu, directorul Oficiului regional de proiectare și organizare a teritoriului-Suceava, a arătat că în acest an s-au identificat pentru a fi redate agriculturii 7414 ha față de 5 500 ha cît prevede planul. Astfel, pînă la 10 noiembrie, suprafața arabilă a regiunii Suceava a crescut cu 5 918 ha crările continuă.Cu interes a fost ascultatănereaSecției fondului funciar și a nizării teritoriului din consiliul a- gricol regional Argeș. în regiunea noastră — a spus vorbitorul — au fost trecute la suprafața arabilă 5 684 ha. Pînă Ia sfîrșitul anului se vor mai reda agriculturii circa 500 de ha iar în primăvară, pentru a fi cultivate în 1963, alte 2 000 de ha. De asemenea, au mai fost identificate mari suprafețe de teren din zona de deal și de munte, de pe văile nurilor, care sînt ocupate cu tufărișuri și mărăcinișuri; avînd pante mecanizabile, ele vor fi defrișate și luate în cultură.Vorbitorii au arătat că pentru a putea exploata rațional pămîntul trebuie să se cunoască, în primul rînd, modul de folosință a suprafețelor, sectoarele de proprietate și gradul de fertilitate a solului. Dar acest lucru nu este posibil fără o evidență clară a fondului funciar, în regiunea Oltenia — a spus tov. ing. Vasile Cristea, șeful Secției fondului funciar și a organizării teritoriului din Consiliul agricol regional — au fost începute în acest an lucrările de evidență funciară Ia o suprafață de 210 500 ha din gospodăriile colective din ra-

arătat că această sec- respective din cons'i- regionale și raionale centrul preocupărilor privind creșterea su

tov. ing. N. Pătroiu,
și lu-expu- șeful orga-

ioanele Tg. Jiu, Oltețu, Gilort, Baia de Aramă și Tr. Severin. La executarea acestor lucrări, pe lîngă cadrele tehnice de specialitate, au fost antrenați și inginerii agronomi din gospodăriile colective. Ei au ajutat cadrele noastre prin propunerile făcute în schimbarea modului de folosință a terenurilor și în ceea ce privește creșterea suprafeței arabile. Ca urmare a acestor măsuri și a altora luate pe plan regional, pînă în prezent, evidența funciară s-a executat la 196 567 ha.Despre necesitatea urgentării întocmirii evidenței fondului funciar și despre încadrarea pe această bază a unor suprafețe de teren in categoriile de folosință, au vorbit și tov. Gheorghe Crișan, șeful Secției fondului funciar și a organizării teritoriului din consiliul agricol regional Cluj, ing. Vasile Apetrei, președintele consiliului agricol al orașului Reșița și mulți alții.în ședința secției s-a subliniat că o altă lucrare care, de asemenea, trebuie grăbită pentru reglementarea folosirii terenului, o constituie organizarea teritoriului între gospodării odată cu terminarea co- ■ masărilor. Pentru a se scoate în evidență importanța acestei lucrări, s-a arătat că în cele 30 de raioane unde s-au executat în acest an asemenea lucrări s-au realizat economii la transporturi, prin reducerea trupurilor în G.A.S., de peste 7 000 000 de lei. In raionul Lugoj, în urma organizării intergospodă- reștl, se reduc cheltuielile de transport ale gospodăriilor de stat cu 423 000 de lei anual, iar la gospodăriile de stat din raionul Sînnicolau Mare — cu 340 000 de lei. Dacă se iau în considerare și gospodăriile colective din aceste raioane, economiile realizate la transporturi în a- ceste unități se ridică la 600 000— 1 500 000 de lei anual.Cei care au luat cuvîntul și s-au referit la această problemă au arătat că organizarea teritoriului între gospodării nu trebuie să se limiteze numai la comasare; acțiunea de organizare intergospodăreas- că a teritoriului poate și trebuie să sprijine studiul întreprins de consiliile agricole raionale pentru unificarea gospodăriilor colective mici și apoi la amplasarea centrelor de producție în gospodăria unificată.Lucrînd de mai mulți ani în gospodăriile colective — a spus tov. Nicolae Tomici, inginer agronom la gospodăria colectivă din Denta, regiunea Banat — mi-am dat seama că fără o evidență funciară bazată pe cunoașterea deplină a solului nu poate fi concepută folosirea rațională a pămîntului. Numai prin cunoașterea științifică a solului se pot stabili și aplica cele mai adecvate măsuri de ameliorare și de ridicare a fertilității lui.în sprijinul celor afirmate, vorbitorul a prezentat o analiză comparativă dintre două gospodării colective. Din această analiză a reieșit
In cadrul discuțiilor purtate în legătură cu problemele învățămîntului și propagandei s-a analizat îndeosebi munca desfășurată pentru traducerea în viață a Hotărîrii C.C. al P.M.R. și a Consiliului de Miniștri cu privire la îmbunătățirea învățămîntului agricol.Numeroși vorbitori s-au referit la măsurile luate pînă acum și la cele care trebuie întreprinse în continuare pentru buna desfășurare a învățămîntului agrozootehnic de masă.La noi funcționează pentru prima dată cursurile agrozootehnice, căci gospodăria este tinără, a spus ing. Emil Lemnaru, președintele G.A.C. Domnești, raionul Curtea de Argeș. Dar colectiviștii dovedesc o mare dragoste de învățătură, depun mult interes și stăruință în însușirea cunoștințelor agrozootehnice. Cele două zile din săptămînă fixate pentru învățămînt sînt riguros tate iar colectiviștii înscriși două cercuri vin la cursuri gularitate. Pînă acum s-au cîte 8 lecții la fiecare cerc.Vorbind despre munca sator, el a arătat că la fiecare lecție a folosit exemple din gospodăria colectivă respectivă și din alte gospodării, diafilme, planșe și alte materiale didactice. In încheiere, el a cerut să se repartizeze mai multe diafilme, și a propus secției de in- vățămînt și propagandă să tipărească seturi de planșe didactice pentru profilul fiecărui cerc.Inginerul Vasile Temișan. de la Institutul agronomic ..Nicolae Băl- cescu* București, a subliniat că succesul în munca lectorului depinde de pregătirea temeinică a lecțiilor pentru ca ele să fie interesante, a- tractive spre a înlesni cursanților însușirea cunoștințelor predate și a le aplica în cu zi.Vorbitorii agricole au permanent

limpede necesitatea trecerii la acțiunea de cartare și bonitare a solului în toate gospodăriile agricole socialiste. Despre rolul bonitării solului în aplicarea unei fertilizări raționale au vorbit și tov. ing. Ion Kiss, președintele consiliului agricol raional Zalău, tov. Victor Trandafir, inginer agronom la gospodăria colectivă din Strehaia, regiunea Oltenia, și alții.In cadrul dezbaterilor, numeroși vorbitori — printre care și ing. Ion Bugnariu, șeful Secției fondului funciar și a organizării teritoriului din Consiliul agricol regional Hunedoara — s-au referit la o seamă de măsuri ce trebuie luate în vederea înlăturării risipei de terenuri cultivate prin scoaterea lor din circuitul agricol, precum și pentru refacerea bazei topografice.In discuțiile purtate, tovarășii Constantin împăratu, șeful secției

fondului funciar și a organizării teritoriului din Consiliul agricol re-* gional Galați și Constantin Iurașcu, directorul Oficiului regional de proiectare și organizare a teritoriului Iași, au vorbit despre recuperarea în producția agricolă a versanților neproductivi prin organizarea teritoriului, prin executarea de terase și a unor lucrări pentru prevenirea și combaterea eroziunii solului. în legătură cu aceste probleme, ei au făcut unele propuneri.Din dezbateri a rezultat că o bogată experiență în această pru^nță a fost dobîndită și în regiunile Argeș și Suceava. în regiunea Argqț-, de pildă, s-au amenajat și terasat pentru plantații de vii și pomi circa 47 000 ha și s-au executat lucrări antierozionale pe circa 10 la sută din suprafața totală.
Plan de măsuri privind organizarea 
teritoriului și folosirea rațională 

a fondului funciar pe 1963, 
prezentat de tov. Gheorghe Timariu, 

membru in comitetul executiv al Consiliului1 
Superior al AgriculturiiPlanul de măsuri pe 1963 al Secției fondului funciar și a organizării teritoriului prevede continuarea identificărilor unor terenuri în vederea creșterii suprafeței arabile cu peste 100 000 ha. Creșterea suprafeței arabile se va face pe baza următoarelor surse : stufărișuri, mără- cinișuri, pășuni și finețe slab productive din zona de șes, vii hibride, bătrîne și cu goluri, situate pe terenuri bune pentru cultura cerealelor, livezi părăginite, îngustări de drumuri prin lucrări de îmbunătățiri funciare etc.în acest scop, Secția fondului funciar și a organizării teritoriului și consiliile agricole regionale și raionale vor urmări, pe bază de grafic, acțiunea de transformare în arabil a terenurilor identificate pînă la nivelul fiecărei unități agricole și trecerea acestora în planul anual de producție al gospodăriilor respective. Consiliile agricole regionale și raionale, conducerile unităților agricole socialiste trebuie să-și întocmească imediat planuri precise pentru realizarea sarcinii de creștere a suprafeței arabile, pentru folosirea cu chibzuință a fiecărei parcele de teren.Unitățile agricole socialiste vor fi sprijinite să identifice suprafețele Inmlăștinite, să pună în valoare posibilitățile de îndiguire și de desecare a acestor terenuri. Consiliile agricole regionale și raionale să a-

nalizeze aceste posibilități și să îndrume conducerile gospodăriilor colective să-și unească eforturile pentru executarea unor asemenea lucrări de interes local, care să la asigure sporirea producției agricole.In 40 de raioane se vor termina lucrările de organizare intergospo- dărească, iar evidența funciară se va introduce și reactualiza pe aproape 5,5 milioane de hectare. La sfîi» șitul fiecărui an se va încheia balanța terenurilor pe unități economice și teritorii administrative.Prin oficiile regionale de proiectare și organizare a teritoriului și în colaborare cu Secția de pedologie a Institutului Central de Cercetări Agricole se va trece la bonitarea solurilor în mod experimental în 10 raioane din diferite regiuni ale țării. Pentru reușita acestei acțiuni se va elabora metodica de întocmire a lucrărilor de bonitare a solurilor.în privința organizării teritoriului și a prevenirii și combaterii eroziunii solului se vor executa proiecte și se va da asistență tehnică pentru executarea amenajărilor antierozio- nale, în vederea înființării de noi plantații de vii și pomi, în toamna anului 1963 și în primăvara anului 1964, pe 51 000 de ha, pentru ameliorarea pășunilor erodate pe 44 000 de ha și pentru aplicarea de măsuri complexe antierozionale pe terenurile arabile pe o suprafață de 225 000 de hectare.

conserve. De asemenea, se vor tinde suprafețele cultivate cu legume în gospodăriile colective din regiunile deficitare, cum sînt : Brașov, Cluj, Mureș-Autonomă Maghiară, Hunedoara, Maramureș, Argeș, îndeosebi cu ceapă, roșii timpurii, ră- dăcinoase, mazăre și fasole păstăi.Se va acorda o atenție deosebită dezvoltării culturii legumelor forțate și timpurii la gospodăriile colective și de stat situate în apropierea orașelor și centrelor muncitorești.Pentru realizarea unor producții mari de struguri, fructe și legume, secția de horti-viticultură, în colaborare cu I.C.C.A., și cu secția de învățămînt și propagandă, va urmări introducerea și generalizarea în producție a metodelor agrotehnice noi rezultate din cercetările științifice și din experiența înaintată a unităților fruntașe în producție și va continua acțiunea de pregătire a colectiviștilor în stațiunile experimentale și gospodăriile de stat.în sectorul protecției plantelor se va organiza controlul periodic al culturilor în cîmp pentru depistarea atacurilor și aplicarea la timp a tratamentelor. în acest scop, prin consiliile regionale se va organiza instruirea periodică a inginerilor a- gronomi din gospodăriile colective, privind prevenirea și combaterea bolilor și dăunătorilor la culturi. Se va organiza rețeaua de prognoză și avertizare a bolilor și dăunătorilor în conformitate cu noile condiții create de colectivizarea agriculturii.în colaborare cu Secția de mecanizare a agriculturii se vor extinde brigăzile permanente de protecția plantelor în S.M.T. prin înființarea a încă 86 de brigăzi,

Secția de învățămînt și propagandăPentru îmbunătățirea învățămîntului agricol o atenție deosebită s-a acordat conținutului, întocmindu-se noi planuri și programe de învățămînt. De asemenea, s-au luat măsuri de elaborare a unor manuale corespunzătoare noilor profile.Unul din principiile esențiale care stau la baza noii concepții de organizare și îmbunătățire a învățămîntului agricol îl constituie pregătirea temeinică nu numai a cadrelor de ingineri și tehnicieni, ci și a tuturor muncitorilor din gospodăriile a- gricole de stat și S.M.T.-uri, a tuturor colectiviștilor.In raportul prezentat la Sesiunea extraordinară a Marii Adunări Naționale cu privire la încheierea colectivizării și reorganizarea conducerii agriculturii, tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej sublinia că în noile condiții ale agriculturii socialiste, trebuie muncit într-un mod nou, mai productiv, corespunzător cu îndrumările științei agricole. Fiecare țăran colectivist, întreaga masă a țărănimii colectiviste, trebuie să fie pe deplin pregătită pentru a munci în felul acesta nou, să-și însușească temeinic cunoștințele agrotehnice privind diferite ramuri ale producției agricole. Această cerință obiectivă, dictată de schimbările structurale petrecute în viața satelor, explică importanța covîrșitoare pe care partidul o acordă organizării învățămîntului agrozootehnic pentru masele largi de țărani colectiviști.Pe baza prevederilor partidului și guvernului, Consiliul Superior al Agriculturii a luat din

»unitate agricolă, luînd măsuri pentru înlăturarea lipsurilor ce se ivesc și pentru răspîndirea experienței celor mai buni lectori.Mai mulți vorbitori s-au referit la activitatea școlilor agricole. Tov. Vasile Oprescu, adjunct al secției de învățămînt și propagandă, a prezentat măsurile luate de secție în vederea deschiderii anului școlar 1962.1963. El a arătat că s-a întocmit un studiu privind amplasarea și dezvoltarea școlilor în perspectivă astfel ca acestea să fie apropiate de baza de producție. Tov. Avram Pop3, directorul Centrului școlar a- gricol Turda, a arătat că prin unificarea celor două școli agricole din Turda și trecerea lor pe lîngă Stațiunea experimentală agricolă s-a creat o bază puternică pentru practica elevilor.Referindu-se la metodele de pregătire prin cursuri de scurtă durată a unor cadre din gospodăriile colec-respecta celecu re- . tive, tov. inginer Cornel Pînzaru, di- predatca lec-

practica muncii de ziau arătat că consiliile datoria să urmărească - ------------ și cu toată grija felul cum se desfășoară cursurile învățămîntului agrozootehnic în fiecare

rectorul Centrului școlar agricol nr. 2 din Iași, a propus ca brigadierii, îngrijitorii de animale din G.A.C. să fie pregătiți in unități agricole de stat fruntașe și în stațiuni experimentale, pe un întreg ciclu de producție.în cadrul discuțiilor, mai mulți vorbitori, intre care ing. Petre Mun- teanu, directorul Centrului școlar a- gricol Sibiu, Ion Bologh, directorul Centrului școlar agricol Salonta, Varga Dionisie, director adjunct la Centrul școlar agricol Tg. Mureș, Sabin Dragomirescu, directorul Centrului școlar Slatina, ing. Ion Puia, prorectorul Institutului agronomic „Dr. Petru Groza" Cluj, au făcut propuneri privind recrutarea candidați- lor din rîndul colectiviștilor și lucrătorilor din G.A.S. (care după terminarea școlii vor lucra în unitățile care i-au trimis să învețe), amplasarea școlilor profesionale de mecanici agricoli pe lingă S.M.T.-urile fruntașe, organizarea îndrumării și controlului învățămîntului agricol etc. *

hotărîrii

timp o serie de măsuri pentru pregătirea deschiderii cursurilor în în- vățămîntul agrozootehnic. Prin aplicarea acestor măsuri de către consiliile agricole regionale și raionale, cu sprijinul permanent al organelor de partid, s-au organizat 17 700 de cercuri agrozootehnice în care învață peste 820 000 de cursanți.De asemenea, s-au elaborat și editat manualele necesare pentru anul I într-un tiraj de 650 000 exemplare, învățămîntul agrozootehnic de masă a pornit în general bine. Dar pentru a asigura succesul deplin al acestei forme de îmbogățire a cunoștințelor agricole ale colectiviștilor este necesar ca lecțiile să se țină cu regularitate, să fie interesante, atractive, pentru a fi urmărite cu atenție de toți cursanții. Ca atare, îndrumată lectorilor;tia se pregătesc și expun lecțiile, activitatea lor în cadrul cercurilor, depinde în mare măsură însușirea temeinică a cunoștințelor predate.O grijă deosebită trebuie să acorde lectorii materialelor intuitive care însoțesc lecțiile. Este necesar, de asemenea, ca la nivelul raioanelor să se facă lunar cu lectorii a- naliza desfășurării învățămîntului agrozootehnic.Pentru ridicarea nivelului de cunoștințe al țăranilor colectiviști, trebuie să se dea mai multă atenție organizării și funcționării case- lor-laborator în cadrul cărora se pot organiza cîmpuri demonstrative.

trebuie sprijinită și în continuare munj£ de felul cum acf®

Plan de măsuri privind realizarea 
sarcinilor pe 1963 în domeniul 
învățămîntului și propagandei

Cuvîntul tov, prof. David Davidescu, 
membru in comitetul executiv 

al Consiliului Superior al AgriculturiiReferindu-se la activitatea desfășurată pentru realizarea sarcinilor trasate de Hotărirea partidului și guvernului privind dezvoltarea și îmbunătățirea învățămîntului agricol, vorbitorul a arătat că s-au luat o serie de măsuri pentru organizarea rețelei școlare, îmbunătățirea conținutului învățămîntului agricol de toate gradele, legarea lui mai strînsă cu practica unităților socialiste și asigurarea bazei materiale a acestor școli.Anul acesta, în școlile din rețeaua Consiliului Superior al Agriculturii se află 69 000 elevi, din care 41 000

în școlile profesionale de mecanici agricoli.Datorită măsurilor luate, atît pe plan central, cît și de consiliile a- gricole regionale, cifrele de școlarizare prevăzute pentru anul I și III, au fost realizate printr-o singură sesiune a concursului de admitere.Rezultatele concursului de admitere mai scot în evidență faptul că nu întotdeauna s-a realizat o repartizare teritorială justă a celor admiși, astfel că din unele gospodării colective s-au admis cîte 10—15 e- levi, în timp ce altele au fost descoperite.

in tov.Secției de învățămînt și propagandă a Consiliului Superior al Agriculturii sînt prevăzute o serie de acțiuni pentru dezvoltarea și îmbunătățirea învățămîntului agricol și a propagandei agricole.Planul prevede, între altele, definitivarea studiului privind dezvoltarea în perspectivă a rețelei învățămîntului agricol, în funcție de numărul de cadre necesare și specificul de producție din fiecare regiune și reanalizarea actualei programe de învățămînt, dîndu-se mai multă a- tenție cunoștințelor legate de problemele planului economic. De a- semenea se va organiza elaborarea manualelor școlare prin concurs.Se prevăd o serie de măsuri pentru completarea bazei materiale a unităților școlare.Cu sprijinul consiliilor agricole regionale și raionale se va urmări, controla și îndruma desfășurarea cursurilor agrozootehnice de masă,

planul de măsuri prezentat de ing. Petre Martin, adjunct al In cunoștințe al țăranilor necuprinși în cursurile agrozootehnice se vor elabora 25—30 de teme de conferințe.Pe baza propunerilor secțiilor Consiliului Superior al Agriculturii, ale consiliilor agricole regionale, se va asigura ca în planul Editurii agrosilvice să fie cuprinse lucrările cerute de producția agricolă. Vor fi tipărite cel puțin 50 de planșe, pliante și afișe, și vor fi produse. îm. preună cu studioul ,,Alexandru Sa- hia“ 13 filme și 25 diafilme.Tot în vederea generalizării și introducerii în producție a realizărilor din unitățile fruntașe și din cercetarea științifică se vor organiza consfătuiri republicane și interregionale. Se vor organiza expoziții raionale și regionale și vor fi înființate noi case- laborator în G.A.C. Pentru stimularea fruntașilor în producție, a lectorilor, se vor lua măsuri pentru a- cordarea de diplome și alte distincții,

scopul ridicării nivelului de colectiviști
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Rupă lecții, lucrări practice -•C^spodăria colectivă „Hristo Bo- \v“ din comuna Jugureanu, raionul aurei, are o însemnată suprafață

Aspecte din regiunea Galați

ÎNVĂȚĂMÎNTUL AGROZOOTEHNIC DE MASĂ
iiimnnnnm^^
ÎN PLINĂ DESFĂȘURARE

La cea de-a șasea

E ora 18. Școala de 8 ani din comuna Gostila, raionul Dej. Colecti- viștii-elevi, bărbați și femei, cei mai mulți tineri, au luat loc in bănci. Au venit aici să învețe cum să facă pămîntul să fie tot mai rodnic, să-și însușească metodele cele mai avansate despre creșterea animalelor....Augustin Cosma, lectorul cercului agrotehnic, și-a așezat pe masă caietul cu pianul celei de a șasealecții. își cunoaște meseria de Sector. E doar profesor de Agricultor.;. Mult interes stîrnesc în rîndul celor 60 de cursanți ai cercului și demonstrațiile practice pe care le face lectorul la școala de 8 ani din localitate, o dată cu predarea lecțiilor.Cursanții, printre care Constantin Găvan, Augustin Graur. Elena Mareșal!, Ruxandra Oprea și alții, sînt tare mulțumiți de felul în care lectorul le-a predat lecția și le-a ținut demonstrațiile practice.— Să înveți în asemenea condiții despre lucrarea pămîntului e tare minunat, ne spunea Aurel Baie, brigadier de cîmp la gospodăria colectivă din Gostila.

Și in unitățile agricole socialiste din regiunea Galați învățămîntul a- grozootehnic de masă este în plină desfășurare. Mii de colectiviști, ca și lucrători din gospodării de stat și S.M.T.-uri participă cu regularitate la cursuri.în unitățile în care există preocupare pentru mobilizarea cursanți- lor la lecții și sprijinirea lectorilor în ce privește pregătirea și predarea la timp a lecțiilor, cercurile sînt cu activitatea la zi. De pildă, la gospodăriile colective din comuna Mircea Vodă, din satul Dedulești, din Movila Miresii, Măicănești și G.A.S. Urleasca, raionul Brăila, au fost predate pînă zilele acestea între 6 și 8 lecții la toate cercurile organizate. Lectorii cercurilor se preocupă de pregătirea temeinică a lecțiilor, e- xemplificîndu-le cu aspecte concrete din unitățile respective, folosind material didactic ca : planșe, mulaje, produse din recoltele unităților respective. Exemple bune în această di- îl constituie și cercurile din ■odăriile colective din Gulianca, ovîla Miresii, Cireșu, Bălteni și al- le. La gospodăria de stat din ăicănești, lectorul Fani Popa, care conduce cercul agrotehnic, pre- ă lecții atrăgătoare, interesante, pe nțelesul cursanților. Aceasta face ca de fiecare dată prezența cursan- ilor să fie foarte bună.

• Lecțiile care sînt predate la cercu- lile învățămintului agrozootehnic e masă de la gospodăria colectivă in comuna Luncani, raionul Turda, tnt însoțite, pe lîngă demonstrațiile ractîce, și de proiectări de diaîilme,urnale și filme documentare agri- ole, zootehnice etc. Tot la această ospodărie pentru a veni în ajutorul ursanților, a (ost amenajat un labo- ator care este dotat cu diferit ma-eriaj didactic necesar lectorilor la redarea lecțiilor și la demonstrațiile ractice.• La una din lecțiile ținute zilele cestea la cercul agrotehnic de la ospodăria agricolă colectivă din Ur- uia, regiunea Dobrogea, lectora cerului, inginera Letiția Ilea, a vorbit ursanților despre importanța fertiili- ării solului. Ea a dat totodată exem- le de echipe din cadrul brigăzilor, are pun mare preț pe administrareaîngrășămintelor naturale la cultura erealelor. In zilele următoare, ursanții de Ia cercul agrotehnic -au hotărît să participe voluntar la onfecționarea de plaifome de gunoi e grajd care va fi folosit în anul ii tor.

Pregătind darea de seamă

Cursurile agrozootehnice din comuna Vădeni, regiunea Galați, sînt în plină desfășurare. In fotografie : inginerul agronom al gospodăriei A- lexandru Varșava- chi predînd cursan. tilor o nouă lecție.

In raionul Lipova

L-am găsit pe tov. Alexandru 
Irimia, inginerul agronom al gospo
dăriei colective din Găiseanca, ra
ionul Făurei, lucrînd împreună cu 
tov. Iordan Sterian, președintele 
gospodăriei, cu inginerul zootehnic 
Gheorghe Măhărășescu și contabilul 
șef Gh. Burada, la darea de seamă 
ce va fi prezentată adunării gene
rale de sfîrșit de an.

— In curînd, cu prilejul marii zile 
de 30 Decembrie, gospodăria noastră 
care poartă numele „A 5-a aniver
sare a Republicii Populare Romine", 
împlinește zece ani de activitate. 
Elaborind darea de seamă asupra 
activității din acest an, noi avem în 
vedere și realizările obținute în în
treg deceniul ce s-a scurs de la 
înființarea gospodăriei, pînă acum.

Președintele gospodăriei vorbește 
cu mîndrie și cu vădită emoție. Vor
bele lui zugrăvesc realizările colec
tiviștilor din acești ani — pe care 
în parte le văzusem și eu cu vreun

In raionul Aiud

nu mus

In raionul Lipova, în 
cadrul înv ățămînt ului 

■agrozootehnic de masă 
au fost organizate, In acest an, 80 de cercuri 
cu durata de 3 ani, din 
care 49 agrotehnice, 16 
zootehnice, 4 viticole, 
7 legumicole și 13 po
micole.

In cercuri sînt cu
prinși peste 3.400 de 
colectiviști, dintre care 
1.000 de femei.

Acum după cîteva 
săptămîni de activita
te, putem constata cu 
satisfacție că acolo 
unde consiliile de con
ducere ale gospodăriilor 
colective au acordat 
atenția cuvenită des
fășurării învățămîntu- 
lui, mobilizării colecti
viștilor la cursuri, tre
burile merg bine. De 
asemenea, acolo unde 
lectorii predau lecții 
bine pregătite, de ca
litate, însoțite de un 
bogat material docu
mentar, planșe, diafil- 
me etc., cercurile se 
dovedesc un puternic 
mijloc pentru ridica
rea cunoștințelor pro
fesionale ale colecti
viștilor. La aceste

cercuri, frecvența este 
foarte bună.

In cadrul gospodă
riei agricole colective 
„30 Decembrie" din 
comuna Alioș, de pil
dă, funcționează trei 
cercuri (agrotehnic, 
zootehnic și pomicol) și 
sînt frecventate 
de cursanți. La 
cercuri s-au 
pînă în prezent 
lecții. Inginerul 
nom Teodor Crișan, 
lector la cercurile a- 
grotehnic și pomicol, 
predă lecțiile cu price
pere și spirit de răs
pundere, obținînd re
zultate bune.

Cercuri ale învăță
mîntului 
nic cu 
rodnică, 
colectiviști, sînt și cele 
din gospodăriile agri
cole colective din Bar- 
chiș, Căpîlnaș, Lipova 
I și Lipova II, Siștaro- 
văț, unde lectori ca 
Viorica Indricău, Geor- 
geta Blăgau, Ion Cîm- 
pianu, Pavel Scharff și alții predau lecții 
interesante și plăcute, 
care sînt urmărite de 
cursanți cu viu inte-

res. La 
cercuri 
pînă la 
4-6 lecții.

Sînt însă cercuri un
de învățământul agro
zootehnic de masă se 
desfășoară mai slab, 
în această situație se 
află cercurile din ca
drul gospodăriilor co
lective din Zăbalț, Bu- 
zad, Bacăul de Mijloc, 
Țelar și altele. Consi
liile de conducere ale 
acestor gospodării, cit 
și lectorii repartizați 
manifestă o slabă pre
ocupare față de orga
nizarea și desfășura
rea învățămîntului a- 
grozootehnic, de mobi
lizarea colectiviștilor 
la cursuri.

Este necesar ca con
ducerile gospodăriilor 
agricole
lectorii respectivi să 
privească cu mai mult 
spirit de răspundere 
problema învățămîn
tului agrozootehnic de 
masă.

de terenuri nisipoase. în ultimii ani, colectiviștii de aci au luat măsuri pentru valorificarea acestor terenuri, plantîndu-le cu viță de vie. Colectiva de aci are astfel o suprafață de 80 de hectare de vie. în primăvara anului viitor vor mai fi plantate alte 30 de hectare, iar pînă în 1965 suprafața de vie va fi de 300 de hectare. Iată de ce, pe lîngă celelalte cercuri, în gospodărie a fost organizat șl un cerc viticol, la care s-au înscris 41 de colectiviști. Lectorul cercului, ing. Simion Iacoblev, a predat pînă zilele trecute 6 lecții, organizînd, după fiecare lecție, demonstrații practice. Cu acest prilej, cursanții au dobîndit noi cunoștințe privind îngroparea viei, sortarea și stratificarea butașilor înrădăcinați etc.De asemenea, lucrări practice fac după predarea fiecărei lecții și lectorul Madger Zisu, de la gospodă-

ria colectivă din comuna Bordei Verde.în regiunea Galați sînt însă și gospodării de stat și colective, unde nu se respectă întocmai planul calendaristic al cercurilor. Bunăoară, la gospodăria colectivă „8 Martie" din Baldovinești, raionul Brăila, (președinte Ion Bălan, lector ing. Ecaterina Panghe), s-a predat pînă zilele acestea la cercul agrotehnic doar o singură lecție. Nesatisfăcător se desfășoară învățămîntul a- grozootehnic de masă și la gospodăria colectivă „9 Mai“ din satul Flo- rica și la gospodăriile de stat Pisc și Gropeni. în aceste unități trebuie luate măsuri urgente pentru lichidarea rămînerii în urmă la predarea lecțiilor și îmbunătățirea frecvenței.

ceas mai înainte — cele 7 grajduri 
de taurine, cele 5 saivane pentru oi, 
maternitatea pentru scroafe, îngră- 
șătoria pentru 500 de porci și cele 
2 hale de păsări... El amintește și de 
castelul de apă construit anul acesta, 
de atelierele gospodăriei, rețeaua 
electrică și alte obiective gospo
dărești.

Îmi arunc privirile pe primele pa
gini scrise ale dării de seamă. Cum 
e și firesc, se analizează în primul 
rînd modul cum a fost folosit pă
mîntul anul acesta și cum au fost 
realizate sarcinile de producție în 
ce privește culturile de cîmp Deși 
condițiile de climă n-au fost prea 
bune, datorită aplicării pe scară 
largă a măsurilor agrotehnice reco
mandate — și evidențiate acum în 
mod deosebit în darea de seamă — 
producțiile obținute în 
bune: de pildă, de pe 
tare cultivate cu grîu, 
cite 1.903 kg la hectar, 
nul de 1.600 kg; de pe 553 hectare 
cu porumb, s-au realizat cite 2.775 
kg boabe, față de planul de 2.500 kg; 
de pe 220 hectare cu floarea-soarc- 
lui, s-au obținut' 1.575 kg la hectar, 
față de planul de 1.350 kg. Pe lingă 
cereale și plante tehnice, grădina de 
legume, via, livada, orezăria au a- 
dus venituri însemnate.

...In această parte a proiectului 
dării de seamă se arată că brigăzile 
a 9-a și a 10-a de la S.M.T. Făurei 
au muncit bine, au executat lucrări 
de bună calitate; că prin grija co
lectiviștilor muncile de fertilizare a 
terenurilor și întreținere a culturi
lor s-au făcut la timp, cu multă str- 
guință.

— Dar sectorul zootehnic ? îl în
treb pe inginerul agronom al gospo
dăriei.

Tov. Irimia răsfoiește cîteva mi
nute filele planului de producție pe 
anul 1962, consultă și o serie de fișe 
de pe birou și spune :

— Darea de seamă va consemna 
faptul că în acest an, au crescut ‘ ii efectivele noastre de ani-

1962 au fost 
830 de hec- 
s-au obținut 
față de pla-

Sporirea neîncetată a efectivelor de animale a pus în fața gospodăriilor colective din raionul Aiud, regiunea Cluj, necesitatea ridicării a numeroase construcții. într-adevăr, față de încărcătura mare la suta de hectare (care a ajuns la 28 bovine, 436 ovine și 14,3 porcine) pentru acest an au fost prevăzute a fi construite pe lîngă obiectivele existente încă 37 de grajduri pentru bovine, 10 maternități pentru scroafe, 3 îngrășătorii de porci, 5 saivane, 8 cotețe pentru păsări, 10 magazii pentru cereale. 3 pătule etc. . jupiuFolosind pe scară largă atît ma- mult și efectivi _ terialele locale cit și mina de lucru I male. în prezent, avem 671 de tau- proprie, gospodăriile colective Aiud > rine, din care 210 vaci și 98 de ju- I, Mirăslău și Unirea, au terminat | ninei. Planul de 2.300 litri de lapte încă de la data de 25 noiembrie toate construcțiile planificate. In plus peste plan, gospodăria colectivă Aiud I a făcut o remiză, iar cea din Mirăslău 3 remize.în aceste unități s-a folosit la ridicarea diferitelor construcții atît cărămida, care se confecționează local, cît și piatra.Pe de altă parte gospodăriile colective din raion au fost ajutate de diferite întreprinderi cu camioane pentru transportul pietrei, nisipului și altor materiale. In acele comune unde nu se găsesc meșteri zidari, ori dulgheri, aceștia au fost aduși din comunele învecinate sau din raionul Turda. Așa petrecut lucrurile colectivă din Beța, meșteri constructori din comuna Ră- dești, iar meșterii din ~ ‘ ~ tea, raionul Turda, au rile la alte gospodării raionul Aiud,Toate aceste măsuri să se execute în plus, față de prevederi, un saivan, o magazie pentru cereale, 4 pătule, 3 ateliere și 4 remize.Cu toate aceste succese, pînă de curînd în raion mal erau de terminat 13 grajduri, 4 maternități pentru scroafe, 2 îngrășătorii de porci și 2 cotețe de păsări. Mai greoi se desfășoară lucrările de construcții în G.A.C.-urile din Spălnaca, Beța și Asînip.Tărăgănarea lucrărilor de construcții în raionul Aiud se datorește faptului că materialul lemnos necesar ridicării obiectivelor a fost adus în unități cu întîrziere. Slab s-a desfășurat pînă nu de mult și aprovizionarea cu țiglă și ciment.Conducerile gospodăriilor agricole colective din raionul Aiud au datoria să grăbească terminarea lucrărilor de construcții planificate pentru acest an.

pe cap de vacă furajată va fi în
deplinit și poate chiar depășit. In 
darea de seamă, consemnăm că unii 
mulgători ca Ion St. Voinea și 
Toader Păcureț realizaseră planul 
de producție ce le revenea încă de 
la 15 noiembrie. De altfel, din cele 
20 de vagoane de lapte de vacă ce 
s-au contractat cu I.C.I.L.-ul, s-au și livrat aproape 19 vagoane.

Mai 
mează 
acesta 
sînt scroafe fătătoare. Și de la fer
ma de 2.450 oi s-au dobîndit rezul
tate foarte bune.

In darea de seamă se m'ai Subli
niază că a fost extinsă și ferma de 
păsări — ajungîndu-se la 4.710 ca
pete — toate oprite pentru matcă.

In afară de alte plante furajere 
gospodăria a cultivat anul acesta 100 
hectare cu porumb pentru siloz și 50 
hectare cu porumb masă verde. Pen
tru perioada de stabulație a anima
lelor s-au însilozat 2.500 de tone de 
porumb, 3-37 tone lucernă, 200 tone 
coceni tocați și saramurați.

...Mi-ar fi trebuit un spațiu prea 
mare za să notez și detaliile proiec
tului dării de seamă în care se ară
ta cum a fost organizată munca (în 
cele 4 brigăzi de cîmp, una pomi- 
viticolă, una de construcții și una 
zootehnică), cum a fost folosit fon
dul de zile-muncă, cum s-a ținut 
evidența și altele.

Am reținut, între altele, și faptul 
că venitul prevăzut pentru acest an 
— de 4.309.155 lei, se va realiza și de
păși, peste 3 milioane lei fiind deja 
încasați pînă la 1 decembrie, — 
că valoarea averii obștești trece de 
6 milioane, iar fondul de bază a 
ajuns la 3.500.000 de lei, că în sfîr
șit, in acest an valoarea zilei-muncă 
este de 25 lei (din care 15 lei numai 
bani).

Discuția cu tovarășii din consiliul 
de conducere al gospodăriei s-a 
oprit bineînțeles și asupra cîtorva 
din principalele prevederi ale viito
rului plan de producție, ce va fi și 
el întocmit în scurtă vreme.

— Vrem ca în 1963 să mărim su
prafața cultivată cu legume, la 50 
hectare, mi-a spus inginerul agro
nom. Vom extinde și orezăria cu 10 
hectare. In prezent, colectiviștii noș
tri lucrează deja la amenajarea ca
nalelor de alimentare. Vom construi 
în anul viitor șt multe alte obiecti
ve necesare dezvoltării 
zootehnic, între care 
maternitate de scroafe, 
sări...

...Pe masa cu dosare 
rea de seamă prindea mai precise. Cei care 
erau bucuroși. Știau că la apropiata 
adunare generală, colectiviștii aveau 
să constate cu satisfacție că anul 
1962 a fost într-adevăr un an 
rodnțc.

bunăoară s-au la gospodăria care a primitG.A.C. Rîme- dirijat lucră- colective dinau permis ca

L LEȘEANU
Ridicarea capacității de producție 

a solurilor acide prin folosirea 
amendamentelor calcaroase

Solurile acide ocupă peste 4 milioane hectare din suprafața agricolă a țării. Ele sînt reprezentate prin podzoluri, soluri podzolite, brun- roșcate de pădure, soluri aluviale puternic levigate și unele lăcoviști. Cu excepția ultimelor două categorii, restul solurilor menționate acoperă platourile înalte, colinele, dealurile și munții, caracterizate prin precipitații de peste 800 mm și o temperatură medie anuală sub 9° C.Din această cauză, solurile acide, cu deosebire podzoluriie și solurile podzolice, prezintă un complex de însușiri fizice, chimice și biologice puțin favorabile dezvoltării optime a culturilor agricole. Aceste terenuri au reacție acidă și o slabă a- provizionare cu elemente nutritive asimilabile. In însemnate de fier în forme toxică asupra de cultură, mai cu seamă în primul lor stadiu de dezvoltare.Intr-o strînsă interdependență cu însușirile arătate sînt și: lipsa unei structuri bune și stabile, permeabilitate rea pentru apă și aer excesul de umiditate, activitatea biologică redusă și altele, care împreună duc la o putere de producție scăzută a solurilor menționate.Instrumentul cu care se poate acționa — dacă se poate spune astfel — pentru sporirea capacității de producție a solurilor amintite — este complexul de măsuri agro-ameliorative, în care baza trebuie să o formeze amendamentele calcaroase..Verigile principale ale acestui

complex și ordinea în care ele trebuie înlănțuite pentru a da cele mai bune rezultate sint următoarele :— afînarea solului pe o adincime eît mai mare în scopul de a-i mări permeabilitatea pentru apă și aer. Acest lucru se va realiza prin arături care la început să nu depășească grosimea orizontului cu humus și treptat, treptat, pe măsura a- plicărli dc amendamente și îngrășăminte, să fie adincite în fiecare an cu cițiva centimetri;— pe solurile acide sint necesare lucrări repetate pentru evitarea formării crustei și tasării din cauza relei structuri și nestabilității ei;— arăturile trebuie executate în spinări pentru a se forma rigole la distanțe de 15—20 m care să colecteze și să asigure evacuarea apei în exces. Cercetările au arătat că asemenea arături aduc o buție (30—60 ia sută) puterii de producție.Pe solurile acide și îndeosebi pe podzoluri și solurile podzolice, numărul arăturilor și data cînd sînt executate contribuie într-o mare măsură la sporirea capacității lor de producție. S-a dovedit că 2—3 arături aplicate podzolurilor, sporesc producția cu 20—25 la sută față de o singură arătură. îndeosebi arătura adîncă de vară sau de toamnă și-a dovedit cu prisosință eficacita-

tea în toate cazurile experimentale, contribuind la sporirea producției cu 15—20 la sută.Așa cum s-a arătat, rolul cel mai mare și de durată îl au amendamentele calcaroase în complexul a- gro-ameliorativ aplicat solurilor acide. Prin folosirea acestora se produc schimbări profunde în masa solului, atît în ceea ce privește însușirile fizice, chimice și microbiologice cit și în acelea ale capacității de producție. Astfel, solul se structurează în agregate mai mari și mai stabile, își mărește permeabilitatea pentru apă și aer, aciditatea actuală scade, apropiindu-se de valori optime pentru plantele de cultură. In același timp, și tot ca o urmare a aplicării amendamentelor calcaroase, în solurile acide crește cantitatea de azot mineral, potasiul trece din forme greu solubile în forme ușor solubile și are loc o mobilizare intensă a fosforului. Prin urmare, soiul suferă direct o îmbogățire în substanțe nutritive pentru plante. Cele arătate duc la concluzia că în primul an după aplicarea amendamentelor calcaroase, în urma proceselor chimice și biologice ce au Ioc în el, solul asigură în- tr-o bună măsură substanțele nutritive plantelor cultivate. Mai mult chiar, știința arată că este mai bine să se aplice pe soluri acide, la început amendamente calcaroase și numai după aceea (la 1—2 ani) să fie date și îngrășăminte minerale pentru a nu se risca pierderea lor

departe, tov. Irimia mă infor- 
că gospodăria a crescut anul 
și 746 de porcine, din care 110

Măsuri de protejare 
a pomdorConsiliul de conducere al gospodăriei agricole colective „Valea Sebeșului” din Caransebeș — regiunea Banat — acordă atenția cuvenită bunei întrețineri a plantațiilor de pomi fructiferi. în toamna a- cestui an a fost formată o echipă din colectiviști care să lucreze la protejarea pomilor împotriva rozătoarelor.Pînă de curînd echipa condusă de colectivistul Filip Cornea a stropit cu o soluție specială împotriva rozătoarelor peste 3.000 de pomi fructiferi.

P. NICOLAE corespondent
Vor fi extinse

livezile

sectorului
2 grajduri, o 
o hală de pă-și hîrtii, da- 
contururi tot 
o pregăteau

în ultimii ani, membrii gospodăriilor agricole colective din raionul Hațeg, regiunea Hunedoara, convin- gîndu-se de faptul că livezile de pomi le aduc venituri de seamă, au luat măsuri în vederea extinderii sectorului pomicol. Astfel, potrivit planului elaborat de către consiliul agricol raional, livezile unităților a- gricole din acest raion vor fi extinse, în primăvara anului viitor, cu încă aproape 400 hectare. Pe suprafața aceasta se vor planta 60 000 de peri, meri, pruni, vișini, cireși, caiși.Suprafețe mai mari vor fi plantate la următoarele gospodării colective din raion : Boțerod (25 de hectare), Peșteana (20 hectare), Bretea Strei-Plopi (20 hectare), Ruși (20 hectare), Demsuș (19 hectare) și Tuștea (17 hectare).
NICU SBUCHEA corespondent

La gospodăria de stat Popești- Leordeni din Trustul de aprovizionare a Capitalei se acordă o atenție deosebită îngrijirii vițeilor. în fotografie '• un aspect din munca îngrijitorilor de tineret taurinAL. RAICU

prin spălare. In schimb, fngrășămin- tele organice este bine să fie aplicate o dată cu amendamentele calcaroase.Tot ca o urmare a aplicării amendamentelor calcaroase în solurile a- cide se reduce treptat solubilitatea combinațiilor aluminiului, manganu- lui și fierului, scăzind astfel gradul de toxicitate pe care îl prezintă a- cesta pentru plante.Numeroasele experimentări făcute în țara noastră au dovedit că amendamentele calcaroase aplicate pe solurile acide in complex eu lucrările agrotehnice menționate pol duce la sporuri de recoltă la diferite culturi, pînă la 100—150 la sută sau chiar mai mult.Așa cum s-a mai menționat, eficacitatea amendamentelor calcaroase se pune în evidență chiar din primul an, mai ales dacă sînt însoțite de îngrășăminte organice intr-un complex agrotehnic rațional și corespunzător solurilor acide. Această eficacitate crește apoi in anii următori, atingînd maximum in al 3—4- lea an și se prelungește pe o durată de 8—9 ani. Desigur că eficiența respectivă este în funcție de dozele și felul amendamentului (oxid, hi- droxid și carbonat de calciu, sau carbonat de calciu și magneziu-do- lomit).Trebuie adăugat, de asemenea, că amendamentele calcaroase, cu un conținut bogat în magneziu au un efect ameliorativ mult mai evident aceasta explicîndu-se prin acțiunea de temperare exercitată de magneziu asupra toxicității formelor solubile ale combinațiilor aluminiului, manganului și fierului.O altă verigă a complexului de măsuri agro-ameliorative ce trebuie aplicate solurilor acide sînt îngră- șămintele organice și minerale.Gunoiul de grajd aplicat în doze de 30—40 tone la hectar fără amendamente, dă sporuri de recoltă de 15—20 la sută, cu un efect rezidual de 1—2 ani. Cînd însă gunoiul de grajd este dat împreună cu amendamentele calcaroase aduce sporuri de

producție de 30—40 Ia sută și chiar mai mult, efect care se prelungește pe 3—4 ani.Deosebit de valoroase sînt și în- grășămintele verzi reprezentate mai cu seamă prin lupin — care singure pot contribui la sporirea producției cu 15—25 la sută, iar împreună cu amendamentele pisă la 70—80 la sută.Cercetările au arătat mîntele organice — pe tul de substanțe nutritive în sol, mai coniribuie la sporirea capacității de producție a solurilor acide și prin aceea că reduce pînă la dispariție formele mobile cu efect toxic ale aluminiului, manganului și fierului.Cu privire la aplicarea îngrășămintelor minerale pe soiurile acide, cercetările de pînă acum, au dus la o serie de concluzii foarte valoroase pentru practică, cu atît mai mult cu cit în unele cazuri contrazic u- nele procedee folosite în producție.De la început este bine sl accentuăm că folosirea îngrășămintelor minerale peutru solurile acide constituie un cuțit cu două tăișuri. Folosite singure, chiar și îngrășă- mintele cu azot — influențează mai curînd sau mai tîrziu, negativ asupra tuturor însușirilor solurilor a- cide, reflectîndu-se în scăderea capacității lor de producție. Un efect pozitiv îl au însă îngrășămintele minerale cînd sînt aplicate după ce solurile acide au fost amendate cu 1—2 ani înainte cu materiale calcaroase. sau dacă se dau împreună cu îngrășăminte organice.îngrășămintele cu fosfor și mai cu scamă cele cu potasiu, în majoritatea cazurilor experimentate, au a- rătat că contribuie redusă la sporirea producție a solurilor acide, cestea n-au fost amendate labil.Din cele arătate, rezultă cedează greșit unele unități socialiste situate în zona acide a podzolurilor — care își canalizează toate eforturile în direcția obținerii îngrășămintelor minerale, condiționînd îndeplinirea planului de producție de aceste îngră-

calcaroase,că îngrășă- Iîngă apor-

într-o măsură capacității de dacă a- în prea-că pro- agricole solurilor

șăminte, în Ioc să se ocupe de procurarea și folosirea amendamentelor calcaroase și a îngrășămintelor organice.Sînt multe unități agricole socialiste care au pus și pun pe primul plan probiema sporirii fertilității solurilor acide, prin folosirea amendamentelor calcaroase. Rezultatele obținute de aceste unități sînt dintre cele mai bune și pot constitui oricînd îndemnuri valoroase pentru toate unitățile agricole socialiste situate în condiții asemănătoare de sol și climă. Cu 4—5 tone la hectar de amendamente calcaroase si 10 tone la hectar gunoi de grajd sau o cultură de lupin, care sînt mult mai ușor de procurat, se poate obține în toate cazurile, pe solurile acide, sporuri de producție cu mult mai mari și pe o durată de timp mai îndelungată decît folosind îngrășămintele minerale.După cum se știe, Consiliul Superior al Agriculturii, împreună cu alte organe de resort au luat măsuri în vederea înființării unor mari centre dc măcinat calcar la Căvă- ran (Banat), Alejd (Crișana), Bucium (Maramureș), Raeoș (Brașov), Eicaz (Bacău), Mateîaș (Argeș), Bîrsești (Oltenia), care împreună să aibă o capacitate de producție în anul 1966, de 2 milioane tone anual. Preocuparea pedologilor, agrochimiștilor și agrotehnicienilor trebuie să fie concentrată asupra întocmirii unor planuri de amendare în complex cu lucrările agrotehnice corespunzătoare diferitelor unități agricole socialiste.De asemenea, vor trebui cunoscute sub raportul conținutului chimic, modului de procurare și de folosire, însemnatele rezerve de amendamente calcaroase produse anual, reprezentate prin cele 150.060 de tone spumă de var de la fabricile de zahăr, 75.000 tone precipitat de carbonat de calciu de Ia fabricile de carbonat de sodiu, 100.000 tone praf ars cu oxid de calciu de Ia coșurile fabricilor de ciment, 30.000—40.000 tone praf de var de la fabricile de var, zgurele de furnale etc.
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„Vă chem să mențineți

intr-un ziar britanic a celor două camere 
ale Sovietului Suprem

și să extindeți contactele...”

al U.R.S.S.Sub titlul „U Thant are oare dreptate ?“ ziarul conservator englez „Daily Mail" publică un articol interesant prin faptul că demonstrează ecoul pe care îl are in rîndurile popoarelor lumii politica de coexistență pașnică practicată de Uniunea Sovietică și de celelalte țări socialiste. Acest ziar englez de dreapta, care a promovat și promovează deseori politica războiului rece și de continuare a cursei înarmărilor nucleare, in numărul său din 4 decembrie a. c„ probabil că sub influența opiniei publice britanice, iși pune întrebarea : mai are rost să fie continuată de către puterile occidentale diplomația spiritul lui John Foster Dulles ?Articolul amintit pornește de declarația secretarului O.N.U., U Thant, care „Avem motive serioase că Hrușciov nu dorește cidentul nu pare să plina semnificație a acestei schimbări vădite de climat politic în Uniunea Sovietică'.Iar în continuare ziarul ..Daily Mail" se referă la 6 probleme internaționale în care i se pare că Occidentul este expus la reproșul adus de U Thant.In problema interzicerii experiențelor nucleare, ziarul amintește că Occidentul nu a înaintat mai departe de pe vechea sa poziție, adăugind : „Dacă urmează să se ajungă vreodată la un acord pentru interzicerea experiențelor nucleare, ----- - un risc blemei putea ca dispusă : 
America ar pusă ?“ 
La aceasta asemenea răspuns este cu atît mai 
normal, cu cit, inainte cu citeva zile, Uniunea Sovietică a propus înființarea unor stații automate de control pe teritoriul puterilor nucleare, inclusiv pe cel al Uniunii Sovietice, incit, în mod practic, ni-

ION MIHAILEANU

inla al afirmase: să credem război. Oc- aprecieze de-
general

Occidentul calculat cheie aMarea facă fi oare la fel de dis- întreabă „Daily Mail", ar trebui spus că un
săse

trebuie să-și ia în privința pro- inspecției. S-ar Britanie să fie acest lucru. Dar

I

(Urmare din pag. 1)ta a cuprins 70 de hectare, au fost confecționate peste 3.000 m.p. de răsadnițe, o seră etc.Toată această avuție obștească a colectiviștilor din Viile Noi valorează în momentul de față circa 4.000.000 de lei, ceea ce, raportat la suta de hectare, înseamnă peste 340.000 lei, din care fondul de bază reprezintă 273.000 lei. Demn de remarcat este faptul că dintre componentele fondului de bază reținerile din venituri, valoarea prăsilei și a creșterii în greutate a animalelor și acumulările în construcții dețin circa 90 la sută din valoarea totală a acestuia.Iată și urmările directe ale creșterii avutului obștesc, ale dezvoltării multilaterale a producției agricole. In primul rînd, trebuie scos in evidență că gospodăria și-a creat posibilitatea de a valorifica tot mai multe produse agricole și, ca atare, de a obține venituri bănești mari și permanente. Astfel, anul acesta S-au vîndut pe bază de contract a- proape 30 de vagoane de cereale și floarea-soarelui, peste 200 tone de legume, 230.000 litri de lapte de vacă, circa 50.000 kg de carne, 2.400 kg de lină etc. Din vinzarea produselor vegetale și animale, gospodăria a realizat un 3.000.000 lei, din vin din sectorul 1.200.000 lei din ceasta înseamnă de hectare, cu 30.000 lei mai mult decît în anul trecut. Obținind venituri sporite și în tot timpul anului colectiva a putut să-și acopere cheltuielile de producție și de investiții

venit bănesc de care 1.250.000 pro- zootehnic și circa legumicultură. A- 256.000 lei la suta

mic nu ar trebui să împiedice realizarea unui acord.Referindu-se la propunerile de creare a unei zone denuclearizate in centrul Europei, „Daily Mail" constată că deși planul Rapacki a fost modificat nu o dată pentru a răspunde , obiecțiilor occidentale pină in prezent Occidentul a respins planul. De ce ? se întreabă ziarul englez. Și răspunde : „In special deoarece cancelarul Adenauer nu vrea să audă de el".O a treia problemă de care se ocupă ziarul conservator din Marea Britanie, este aceea a pactului de neagresiune propus de statele socialiste care fac parte din pactul de la Varșovia. „Din anume motive, Rusia pune mare preț pe acest angajament și el pare suficient de inofensiv. De ce Occidentul nu acceptă imediat oferta ? Cu cit tărăgănează mai mult lucrurile. cu atît Răsăritul devine mai bănuitor", subliniază ziarul sus- amintitZiarul problemapoziția obstrucționistă rului Adenauer, care se potriva tratativelor și soluții rezonabile. De
britanic se mai referă la Berlinului, condamnind a cancela- ridică îm- a oricărei asemenea,ziarul britanic se pronunță pentru

admiterea R.P. Chineze în O.N.U. și abordează problema bazelor militare americane în Europa.In această „Daily Mail" occidentală nu nimeni atunci chetele sovietice care au existat în Cuba sint agresive iar bazele americane din jurul Uniunii Sovietice sînt defensive. Ziarul trage această concluzie ar pierde nimic și ar ciștiga mult dacă tate din Europa'.Schițarea de către un ziar conservator englez a 6 probleme internaționale importante în jurul cărora s-ar înțelegere între țările socialiste și puterile occidentale arată cît de largi sînt posibilitățile destinderii situației internaționale, dacă și puterile occidentale ar promova principiile coexistenței pașnice. Fără îndoială că la aceste laturi ale vieții internaționale pot fi adăugate și alte probleme care pot fi rezolvate pe calea tratativelor între care nu dezarmării vernul și alături de militează cu consecvență pentru soluționarea tuturor problemelor litigioase pe calea tratativelor răbdătoare, pentru victoria principiilor coexistenței pașnice.

ultimă problemă arată că propaganda poate fi crezută de cind pretinde că ra-
înțeleaptă : „America nu

al

ar demonta bazele ei înain-
putea ajunge rapid la o

poate fi generale poporul celelalte
omisă aceea a și totale. Gu- țării noastre, țări socialiste,

Valorificarea pămînturilor în insulele Estoniei

La Moscova, în marele Palat Kremlinului, a avut loc la 12 decembrie ședința comună a celor două Camere ale Sovietului Suprem al U.R.S.S. — Sovietul Naționalităților și Sovietul Uniunii.Deputății au intîmpinat cu aplauze prelungite apariția în sală a conducătorilor P.C.U.S., în frunte cu N. S. Hrușciov, prim-secretar al C.C. al P.C.U.S., președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.La ședință au participat Iosip Broz Tito, președintele R. P. F. Iugoslavia, secretar general al Uniunii Comuniștilor din Iugoslavia, și persoanele care îl însoțesc. De asemenea, Ia ședință a participat delegația guvernamentală din Cuba, în frunte cu Carlos Rafael Rodri- guez, președintele Institutului național pentru reforma agrară, membru al conducerii naționale a Organizațiilor Revoluționare Integrate din Cuba.După cuvîntul de închidere la dezbaterile cu privire la proiectul planului de stat pe 1963, a urmat votarea în unanimitate de către cele două Camere a legii cu privire la planul de stat pentru dezvoltarea economiei naționale a U.R.S.S. pe 1963, apoi votarea in unanimitate, pe articole, a legii cu privire la bugetul de stat al U.R.S.S. pe exercițiul financiar 1963, și aprobarea dării de seamă asupra executării bugetului de stat al U.R.S.S. pe a- nul 1961.în ședința comună Uniunii și Sovietului lor ale Sovietului U.R.S.S., care a avut amiaza aceleiași zile,ciov a prezentat raportul „Situația internațională actuală și politica externă a Uniunii Sovietice".

Jules Moch, unul din liderii partidului socialist francez, referin- du-se într-o declarație la alianța republicanilor și mai ales a comuniștilor și socialiștilor francezi a spus : „Vă chem să mențineți și să extindeți contactele, să vă înțelegeți sincer unul călăuziți de dorința de a activa în comun în apărarea republicii".pe celălalt,
Intîlnirea lui N. S. Hrușciov

cu S. A. Dange,
președintele Consiliului National
al Partidului Comunist din India

ale arhipe- Marea Bal- etapă a lu-Pe insulele estoniene lagului Moonzund din tică s-a terminat prima crărilor de valorificare a vastelorterenuri virane, pline de bolovani, buruieni și tufișuri. Cu ajutorul unor mașini speciale s-au scos de pe aceste terenuri 1000 000 mc de
*

a Sovietului Naționalități- Suprem al loc în după- N. S. Hruș-

Zilele trecute, la Moscova, N. S. Hrușciov s-a întilnit cu S. A. Dange, președintele Consiliului Național al Partidului Comunist din India, fă- cînd un vire Ia inclusiv U.R.S.S.N. S. porul sovietic nutrește sentimente de profundă prietenie față de poporul indian și că oamenii sovietici apreciază mult relațiile economice și culturale care s-au stabilit între India și U.R.S.S. Șeful guvernului sovietic și-a exprimat convingerea că acordurile economice și culturale încheiate între cele două țări vor contribui la dezvoltarea continuă a acestor relații.N. S. Hrușciov și-a exprimat, de asemenea, speranța că conflictul frontieră dintre India și China va fi reglementat prin tratative pașnice.

schimb un larg relațiileHrușciov
de păreri cu pri- cerc de probleme, dintre India șia declarat că po-

de
Șeful guvernului revoluționar

ÎN ATENȚIA CITITORILOR DE LA SATE!Pentru a vă procura cărțile pe care nu le găsiți la librăria sau magazinul mixt ori universal, sau la difuzorul de carte din localitatea dv. de domiciliu, adresați-vă printr-o scrisoare sau carte poștală :— Secțiilor „CARTEA PRIN POȘTĂ" care funcționează în fiecare centru de regiune pe lingă întreprinderile comerciale interraionale (sau raionale) ale cooperației de consum. De exemplu, cititorii din regiunea Cluj vor scrie : I.C.I. — Secția „CARTEA PRIN POȘTĂ , Cluj — str. Fabrica de chibrituri nr. 1.Adresele secțiilor regionale „CARTEA PRIN POȘTĂ" sînt următoarele :Regiunea Argeș — I.C.I. Pitești, str. Tîrgui din Vale nr. 23.Regiunea Bacău — I.C.R. Bacău, str. Tineretului nr. 24.Regiunea Banat — I.C.I. Timișoara, str. Ungureanu nr. 17. Regiunea Brașov — I.C.I. Brașov, str. Cărămidarilor nr. 4. Regiunea Cluj — I.C.I. Cluj, str. Fabrica de chibrituri nr. 1. Regiunea Crișana — I.C.I. Oradea, str. Martirilor deportați nr. 32. Regiunea Dobrogea — I.C.I. Constanța, str. Ștefan cel Mare nr. 84. Regiunea Galați — I.C.R. Galați, str. 11 Iunie nr. 25.Regiunea Hunedoara — I.C.I. Deva, str. George Enescu nr. 40. Regiunea Iași — I.C.I. Iași, str. 7 Noiembrie nr. 20. aRegiunea Maramureș — I.C.I. Baia Mare, Cartier depozite. A Regiunea Mureș-Autonomă Maghiară — I.C.I. Tg. Mureș, str. Pavlov nr. 3.Regiunea Oltenia — I.C.I. Craiova, str. Rampei nr. 35.Regiunea Ploiești — I.C.I. Ploiești, str. Grivița Roșie nr. 23.Regiunea Suceava — I.C.I. Suceava, str. 8 Mai (Cartierul Burdujeni) Librăriei „CARTEA PRIN POȘTĂ" din București, str. Biserica Enei nr. 16.Cărțile cerute vor fi trimise, la adresa indicată de dv. contra ram- burs (cu plata taxei poștale la primire).La aceleași adrese puteți cere, și vi se vor trimite GRATUIT, cataloage de cărți din domeniul dv. de activitate, cataloage ale cărților literare, recomandări, recenzii, note bibliografice etc., precum și buletinul lunar „Cărți noi".

și să repartizeze membrilor, lunar, avansuri bănești a 5 și apoi 9 lei la ziua-muncă.O altă consecință directă a dezvoltării multilaterale și intensive a producției este și aceea că gospodăria folosește în prezent mai deplin și in tot timpul anului forța muncă de care dispune.Nu e lipsit de importanță să mințim că circa 50 la sută din lectiviștii care participă regulat muncă își desfășoară activitatea sectoarele zootehnic și legumicol, unde au de lucru în mai tot timpul anului. Aceasta a făcut ca numărul mediu de zile-muncă pe colectivist să crească in 1962 la aproape 250 — față de 106 în 1954, 166 în 1957 și 211 în 1959.Simpla enumerare a cîtorva dintre realizările obținute de gospodăria colectivă „Alexandru Matrosov” demonstrează cît se poate de elocvent marea importanță pe care o are dezvoltarea avutului obștesc pentru continua intărire a unității. Bazați pe rezultatele obținute, membrii gospodăriei sînt hotărîți ca pe viitor să acorde o atenție șl mai mare sporirii fondului de bază, dezvoltării acelor ramuri de producție care asigură venituri bănești mari și permanente. Printre altele, pentru anul viitor ei și-au propus să mărească ferma pină la 300 de 15.000 de păsări, le rețină pentru grădina de legume cu încă 10 ha etc.Traducerea în viață a tilturor a- cestor obiective va însemna un nou pas pe calea consolidării economice a gospodăriei.

pietre. Pe sectoarele curățate s-au executat lucrări de defrișare și alte lucrări de ameliorări.Numai pe insula Saaremaa au fost curățate de piatră și arbuști 20 000 ha de teren, ocupate în prezent cu culturi de cîmp, pășuni, grădini de zarzavat și păduri.Valorificarea terenurilor pietroase constituie o largă rezervă de suprafețe cultivabile. Dacă mai înainte insularii trebuiau să aducă de pe continent produse alimentare, în prezent ei le produc în cantități mai mari decît pentru nevoile consumului: 1 200 kg lapte și 200 kg carne anual de locuitor.Pină la sfîrșitul actualului deceniu. se prevede să se valorifice pe insule încă 35 000—40 000 ha de terenuri pietroase și mlăștinoase.

din Brunei a adresat un apel
lui U Thant

dea- co- laîn

de vaci cu lapte capete, să crească din care 10.000 să matcă, să extindă

Pe scenă.

Un transportor universal 
bulgarPe baza proiectelor Institutului de cercetări în domeniul mecanizării și electrificării agriculturii, la întreprinderile metalurgice din orașul Gorna Oreahovita a fost pus la punct primul transportor universal de producție bulgară — „Tu-0,8”.Cu noul transportor universal se pot executa diferite lucrări agricole — însilozare, golirea silozurilor, transportarea finului și a paielor etc.Funcționînd fără întrerupere, noua mașină poate transporta într-o oră 10 tone de siloz. Transportorul este montat pe un mare șasiu de fier care poate fi remorcat de diferite vehicole.

în urma refuzului Departamentului de Stat al S.U.A. de a-i acorda viza de intrare în Statele Unite, unde intenționează să expună în fața O.N.U., revendicările poporului din Brunei, răsculat împotriva dominației coloniale engleze, șeicul Azhari, șeful guvernului revoluționar din Brunei, a adresat secretarului general al O.N.U., U Thant, un. apel în care insistă să i se a- dreseze o nouă invitație de a veni la O.N.U.
Rezoluții adoptate la O.N.U.

oaspeți din satele țării(Urmare din pag. 1)au de ce să se mândrească CU 
lor

ana 
activitatea artistică din comuna 
întrucît aceasta nu e mai prejos 
decît rezultatele obținute în produc
ție. La primul Festival bienal ,J. L. 
Caragiale" formația de teatru a 
obținut premiul 11 pe regiune, ajun- 
gînd apoi în finală și acum doi ani 
și acum. In ceea ce privește brigada 
artistică de agitație aceasta este de 
două ori laureată pe țară.

Gospodăria colectivă „Viață Nouă' 
din Sîntana, raionul Criș, are o a- 
vere obștească care se ridică în 
acest an la circa 16 milioane lei. 
Colectiviștii din comună și-au con
struit peste 600 de case noi, au mo
bilă nouă, sute de aparate de radio, 
aragaze, mașini de spălat etc.

Îndestularea din casele lor a fost 
completată eu dorința de a desfășu
ra și o bogată activitate culturală. 
Și roadele ei nu se dovedesc cu nimic mai prejos.

Un montaj literar-folcloric despre 
viața nouă a colectiviștilor din Cri- 
șana au prezentat și colectiviștii din 
comuna Lăzăreni. Am ascultat ver
suri avîntate, de adîncă dragoste și

recunoștință pentru 
cit.
Dă-mi, tu, soare și 
Mîndre fire pentru 
Fire de-aur și argint 
Drag partidului să-i cint 
Că aduce primăvara 
Și-nflorit-a toată țara!

traiul lortu lună 
strună,

feri-

Comitetul Politic a adoptat la 11 decembrie, în unanimitate, o rezoluție cu privire la colaborarea în domeniul folosirii în scopuri pașnice a spațiului cosmic.Tot la 11 decembrie Comitetul de Tutelă al Adunării Generale a O.N.U. a adoptat o rezoluție care condamnă Portugalia pentru politica de represiuni exercitată împotriva populației din teritoriile care le stăpînește în Africa. în zoluție se cere ca Portugalia să cunoască și să pună imediat
pe re- re- înpractică dreptul de autodeterminare față de aceste teritorii. Rezoluția îndeamnă toate statele să nu permită vinderea și livrarea de e- chipament militar Portugaliei. MUNCITORI,

Spor de producție 478 tone de porumb boabe
(Urmare din pag. 1)ca la fiecare trei-patru ani administrarea îngrășămintelor să se repete.Primăvara înainte de semănat, terenul a fost întrefinut printr-o lucrare cu cultivatorul, ceea ce, pe de o parte a asigurat menținerea în sol a rezervelor de apă, iar pe de altă parte a împiedicat creșterea buruienilor.La semănat, care a fost gata la 25 aprilie, am folosit sămînță din doi hibrizi recomandați pentru zona de cultură în care ne aflăm.Spre deosebire de anii din urmă, cînd densitatea de plante recoltabile la hectar nu depășea 32.000, în acest an am asigurat pe fiecare hectar circa 38.000 de plante.în legătură cu lucrările de întreținere aș vrea să precizez că încă de la semănat ne-am îngrijit ca sămînța să fie încorporată în rînduri cît mai drepte cu putință. Aceasta cu scopul de a putea executa mecanizat prași- lele. La contractul de lucrări încheiat cu S.M.T.-ul am anexat o notă prin care am precizat numele tractoriștilor și parcelele cultivate cu porumb pe care ei vor executa pra- șilele mecanice, în așa fel încît unul și același tractorist să știe că va prăși pe terenul însămânțat tot de el. Astfel, mecanizatorii au dat atenție sporită însămînțării corecte. în rînduri drepte, a porumbului.Au fos executate în total trei prășite mecanice și trei manuale. Considerăm aceste prașile ca mijlocul

cel mai important prin care am izbutit să obținem, cu toate condițiile neprielnice, producția bună pe care am amintit-o.în scopul cointeresării colectiviștilor la obținerea de producții cît mai mari, în gospodăria colectivă s-a aplicat anul acesta retribuirea suplimentară pe echipe. Ținînd seama de gradul de fertilizare a fiecărei parcele în parte, o comisie de apreciere a stabilit în primăvară sarcini de plan diferențiate pe brigăzi și echipe, astfel ca oamenii să fie cointeresați în depășirea producției planificate. Pe baza sarcinii de producție stabilite s-a hotărît ca fiecare colectivist care a lucrat la cultura porumbului, să primească drept premiu cîte 50 la sută din producția obținută în depășire de echipa sa. Calculul premiului a fost făcut pe baza zilelor-muncă efectuate de colectiviști la cultura respectivă.Trebuie să spun că dacă am obținut în medie cîte 4.200 kg. boabe la hectar, de pe întreaga suprafață cultivată cu porumb, producțiile la parcele, au fost însă diferite. Aceste diferențe au provocat numeroase discuții pe baza cărora putem trage învățăminte folositoare.Cea mai mică producție,2.500 kg. la hectar, am obținut-o de pe o parcelă în suprafață de 120 de hectare. E ușor de înțeles cît de mult ne-a redus producția acestei parcele, media de porumb pe gospo-
circa

darie. De ce s-a întîmplat așa ? Pe parcela cu pricina, însămînțarea porumbului s-a făcut cu semănătorile trase de cai, adîncimea la semănat a fost prea mică, circa 6 cm. Această adîncime necorespunzătoare a împiedicat plantele să-și asigure în cantități suficiente hrana necesară, mai ales în condițiile de secetă ale anului. Iată un învățămînt deosebit de prețios de care vom ține neapărat seama.S-au înregistrat diferențe de producție și între parcelele însămînțate în condiții bune cu de tractor. Aici este modul diferit în care treținere a culturilor zată. Cea mai bună producție, peste 6.300 kg. boabe la hectar, a obținut, de pe o parcelă, brigada a 8-a condusă de Munca brigadă a fost exemplar organizată, lucrările au fost executate la vreme și de calitate. în unele echipe celelalte brigăzi s-au manifestat ficiențe în organizarea muncii, rezultatul a fost că producțiile ținute de ele au fost mai mici.Important este faptul că învățămintele ce se desprind din rezultatele de producție ale anului trecut, frămîntă pe fiecare dintre colectiviștii noștri, ceea ce garantează obținerea unor producții tot mai mari în anii viitori. Creșterea continuă a producției depinde de munca, de priceperea noastră.
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ALMANAHUL TURISTIC 1963
EDITAT DE O.N.T, „Carpați"

O carte interesantă, instructivă și plăcută.
200 PAGINI ÎN CULORI
150 DE FOTOGRAFII ARTISTICE

15 ITINERARE TURISTICE CU HĂRȚI
Povestiri, schite literare, reportaje înso

țite de hăr|i semnează;

Tudor Arghezi, Elie Carafoli, Lucia Demetrius, 
Eugen Barbu, Nina Cassian și alții.

Numeroase pagini umoristice, desene și caricaturi.

TEHNICIENI,

INGINERI,Pentru a vă asigura, în anul 1963, primirea — imediat după apariție — a cărților aflate sub tipar, faceți din timp comanda la:LIBRĂRIA „CARTEA PRIN POȘTĂ”DIN BUCUREȘTI, STR. BISERICA ENEI Nr. 16In acest scop, la cerere, librăria trimite gratuit, pe domenii de activitate, materiale de informare cuprinzînd 6 Ce ,urmează sa apară în tot cursul anului 1963.Plata cărților comandate se face contra ramburs (la primirea coletului). *
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